

**The Fifth Universal Kingdom  
(The Kingdom of God)  
ဘီမုၢ်ဖးဒိၣ်ဖးလံာ်ယံၢ်ခါတခါ  
(ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်)**

အခဲအံၤပကဃုသ့ၣ်ညါကဒီး, ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်န့ၣ်မုၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. ဘီမုၢ်တဘျီအံၤကကဲထီၣ်အသးလၢအဆၢကတီၢ်မတၤလဲၣ်. ကကဲထီၣ်အသးဒ်လဲၣ်.

ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်သံကွၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးဆၢတက့ၢ်. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်စီဆုံအပူၤ, ဒ်သီးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအရ့ဒိၣ်တခါအသီးန့ၣ်တကးဘၣ်, အါတက့ၢ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဒၣ်ဖဲလံာ်စီဆုံအသီတကတြၢ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ဘျုးတၢ်စီၤယီၤဟ့ၣ်အတၢ်ကတိၤလၢအဆိကတၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်မူခိၣ်အဘီအမုၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မးသဲ ၃:၁-၂** န့ၣ်လီၤ.

**“တၢ်လၢမုၢ်န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပှၤဘျုးတၢ် စီၤယီၤဟ့ၣ်ဟဲဝဲ, ဒီးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်လၢ ယူၤဒၤ အပှၢ်မုၢ်ကနၢ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, တီၢ်ယံၢ်လီၤက့ၤသးတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မူခိၣ်အဘီအမုၢ်န့ၣ်ဘူးထီၣ်လံာ်.”**

ပကထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကီး, ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ကတိၤအဆိကတၢ်စ့ၢ်ကီး, မ့ၢ်ဒၣ်မူခိၣ်ဘီမုၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်မးသဲ ၄:၁၇** န့ၣ်လီၤ.

**“လၢန့ၣ်လံာ်လံာ်ယုၣ်ဂ္ၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤသီတၢ်, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, တီၢ်ယံၢ်လီၤကံၤသးတက့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, မူခိၣ်အဘီအမုၢ်န့ၣ်ဘူးထီၣ်လံာ်လဲၣ်.”**

ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤစံးကတိၤ, တၢ်ဒိတၢ်တဲာ်အိၣ် (၃၉)ခါန့ၣ် ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢလံာ်စီဆုံအပူၤန့ၣ် တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၢ်အါတက့ၢ်မ့ၢ်ဒၣ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်အဘီအမုၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လီၤဆီဒၣ်တၢ်, တၢ်ကတိၤဒိ (၇)ခါန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ, လံာ်မးသဲ အဆၢဒိၣ်(၁၃)အပူၤန့ၣ်ဘၣ်ဃးဒ်ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤသိၣ်လိအပျီၢ်အဘီၣ်လၢ, တၢ်ထုကဖၣ်စ့ၢ်ကီး, မ့ၢ်ဒၣ်ပဘၣ်ဘါထုကဖၣ်လၢကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်မးသဲ ၆:၁၀** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒ်လၢမူခိၣ်အသီးန့ၣ်မိတၢ်မၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ စ့ၢ်ကီးဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်.”**

ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်သးခုကစီၣ်အခါဒၣ်လဲၣ်န့ၣ်ကိးဝဲလၢ, ဘီမုၢ်အတၢ်သးခုကစီၣ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်မးသဲ ၉:၃၅** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးသိၣ်က့ၤသီက့ၤတၢ်လၢအဘျီၣ်ဘျီၣ်ပူၤ, ဒီးစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤဘီမုၢ်အတၢ်သးခုအကစီၣ်,”**

ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤမၢ်လီၤအပျီၢ်အဘီၣ်လၢ, အဝဲသ့ၣ်သန့က့ ကဘၣ်တၢ်စံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဒၣ်, ဘၣ်ဃးဘီမုၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်မးသဲ ၁၀:၆-၇** န့ၣ်လီၤ.

**“မ့မုၢ်လဲၤဆူအံၣ်စရုလးအဟံၣ်အသီလၢအဟါမၢ်တဖၣ်အအိၣ်တက့ၢ်. ဒီးလဲၤစံၣ်တဲၤတဲၤလီၤတၢ်ဒီးစံး, မူခိၣ်အဘီအမုၢ်န့ၣ်ဘူးထီၣ်လံာ်.”**

လာတန်နှင့်အပိ တာဂ်ဂါလာအဘဉ်ဃးဒီးမူခိဉ်ဘီမုာ်န့ဉ်, အရူဒိဉ်ဆံးအါလဲဉ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.  
**ဘဉ်ဆဉ် ခဲကန့ဉ်အံၤ, ဘဉ်ဃးဒီးမူခိဉ်ဘီမုာ်အဂ့ၢ်န့ဉ် ဘဉ်မနုၤတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်သ့ဉ်တဖဉ်ဒီး  
ပုၤခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်အဘၢဉ်စၢၤန့ဉ်, တၢ်စံးကတိၤတၢ်အိဉ်မးအါအါန့ဉ်ဘဉ်မနုၤလဲဉ်.**

ဘဉ်မနုၤအပိလဲဉ်န့ဉ်, ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲလံာ်စီဆ့ဖိအဆၢတဆၢလာအမ့ၢ်, လံာ်လူၤကဉ် ၁၇:၂၀-၂၁  
န့ဉ်လီၤ.

**“ဒီးပုၤဖၤရံၤရဲသံကွၢ်အီၤလာယွၤ အဘီအမုၢ်ကဟဲခဲလဲဉ်ခဲလဲဉ်, ဒီးအဝဲဒဉ်ကတိၤဆၢတၢ် ဒီးစံးဝဲ  
ဒဉ်, တမ့ၢ် ဘဉ်ယွၤ အဘီအမုၢ်ဟဲဝဲအိဉ်ဒီး တၢ်ကွၢ်ထံကွၢ်ဖျါန့ဉ်ဘဉ်. ဒီးပုၤတစံးဘဉ်, ကွၢ်ကွၢ်, ဖဲအံၤ,  
ကွၢ်ကွၢ်, ဖဲန့ဉ်ဘဉ်. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,ကွၢ်ကွၢ်, ယွၤအဘီအမုၢ်အိဉ်လာသုသးကံာ်ပူၤလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. မ့ၢ်လာလံာ်စီဆ့အဆၢဖိတဆၢအံၤအပိလီၤ. တၢ်လာမူခိဉ်အဘီအမုၢ်န့ဉ်, ကအိဉ်ဒဉ်လာသုသး  
ကံာ်ပူၤအပိ, အဝဲသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်ဝဲဒ်န့ဉ်အသိးဒီး, လာဟီဉ်ခိဉ်အဖိခိဉ်န့ဉ်ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်ကဲထီဉ်တသ့ဘဉ်န့ဉ်  
မ့ၢ်ဒဉ်ပုၤအါဂၤအတၢ်ပာ်အသးလီၤ. လာတၢ်န့ဉ်အပိပုၤခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်, ဂုာ်ကျဲးစးမၤတၢ်သးခုကစီဉ်အတၢ်မၤ  
ဒိဉ်ဒိဉ်လံာ်လံာ်ဒီး, ပုၤခရံဉ်ဖိသ့ဉ်တဖဉ်မ့ၢ်အါထီဉ်, ဒိဉ်ထီဉ်မး, လာပုၤသ့ဉ်တဖဉ်အသးကံာ်ပူၤန့ဉ်ကစၢ်ယွၤအဘီ  
အမုၢ်ကအိဉ်ထီဉ်ဒီး, လာဟီဉ်ခိဉ်တဘျီအဖိခိဉ်န့ဉ်ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်ကဲထီဉ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်မ့ၢ်  
တၢ်အဘဉ်စ့ၢ်ကီးဒါ.

ပမ့ၢ်ဃုသ့ဉ်ညါဘဉ်လာ, လံာ်လူၤကဉ် ၁၇:၂၀ န့ဉ် ပကထံဉ်ဘဉ်လီၤ. မ့ၢ်ဒဉ်ကစၢ်ယုဉ်ဂ္ဂးအတၢ်စံးဆၢ  
တၢ်ဆူ ပုၤဖၤရံၤရဲသံကွၢ်တဖဉ်လီၤ. ကစၢ်ယုဉ်ဂ္ဂးအတၢ်စံးဆၢလာအမ့ၢ် “သုသးကံာ်ပူၤ” န့ဉ်ကမ့ၢ်မတၤလဲဉ်. တၢ်စံး  
ဆၢန့ဉ်ကအိဉ်ဝဲလၢ, လံာ်မးသဲ ၂၃:၂၇ န့ဉ်လီၤ.

**“ပုၤကွဲးလံာ်ဒီးပုၤဖၤရံၤရဲ,ပုၤလီတၢ်ဖိသ့ဉ်စၢၤ,သုဘဉ်အဖျိဉ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ,သုလီၤကံာ် တၢ်သ့ဉ်  
ခိဉ်လၢ အပူၤဝါအသး အသိးလီၤ. အချၢအလီၤန့ဉ်ဖျါဝဲဒီးအပံအလၢလီၤ. မ့မ့ၢ်အပူၤန့ဉ် ပုၤဝဲဒီးပုၤသံ  
အပံအကွဲး, ဒီးကယံာ်တၢ်တကဆီဘဉ်ခဲလၢာ်လီၤ.”**

တၢ်လာမူခိဉ်ဘီမုာ်န့ဉ် အိဉ်ဝဲလၢ, ပုၤဖၤရံၤရဲသံကွၢ်တဖဉ်အသးကံာ်ပူၤန့ဉ်, ကစၢ်ယုဉ်ဂ္ဂးစံးတၢ်ဒ်န့ဉ်အသိး  
ဒါ, တမ့ၢ်ဘဉ်လုၤတက့ၤဘဉ်. မ့မ့ၢ်ဒ်န့ဉ်ဒီးကမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲဉ်.

တၢ်စံးဆၢန့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ NIV အလံာ်စီဆ့အပူၤန့ဉ်လီၤ. ဘဉ်ဃးဒီးလံာ်စီဆ့အဆၢဖိတဆၢန့ဉ် ပုၤ  
ကွဲးတၢ်တဂၤ, ကွဲးတံာ်ဃးတၢ်မၤနီၤလၢအမ့ၢ်, “Among you ” န့ဉ်လီၤ. ကစၢ်ယုဉ်ဂ္ဂးစံးတၢ်ဘဉ်ဃး,  
“လာသုအကျါ” န့ဉ် တမ့ၢ်ဘဉ်ဒ်သိးပထံဉ်ဘဉ်လာနီၢ်ခိအတၢ်ဖဲတၢ်ညဉ်အသိးဘဉ်. တၢ်ဆၢကတီၢ်ကအိဉ်ဝဲ  
တခါလၢ, ကစၢ်ယွၤအဘီ အမုၢ်အိဉ်ထီဉ်လာပုၤသ့ဉ်တဖဉ်အကျါဘဉ်ဆဉ်ကအိဉ်ဝဲဒဉ်လာတၢ်ခူသ့ဉ်အပူၤန့ဉ်  
မ့ၢ်ဒဉ်အတၢ်စံးပာ်လီၤ.

**လာတၢ်န့ဉ်အပိကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်န့ဉ် ကအိဉ်ထီဉ်ဝဲဒဉ်  
လာဟီဉ်ခိဉ်တဘျီအံၤအဖိခိဉ်ဒီး, ပကထံဉ်ဘဉ်လာပမဲာ်ချံ  
ဒ်သိးတၢ်ဖဲတၢ်ညဉ်လၢ နီၢ်ခိတကပၤန့ဉ် ကဒိဉ်ထီဉ်  
လံာ်ထီဉ်ဝဲဒီး, ကအိဉ်ထီဉ်လၢ ဟီဉ်ခိဉ်ဒီးဘဉ်ညါလီၤ.**

လာအပူၤကွဲးန့ဉ်သ့ဉ်တဖဉ်အခါန့ဉ် ကစၢ်ယွၤအဘီအမုၢ်အိဉ်ထီဉ်ဝဲလံလာဟီဉ်ခိဉ်တဘျီအဖိခိဉ်န့ဉ် မ့ၢ်

ဒပ်တံ့မုာ်တံ့တီလီ. အိပ်ထီၣ်ဝဲအဆာကတီၢ်ခဲလဲၣ်. နတဲသ့စ့ၢ်ကီးခါ. မုာ်ဝဲလီၤ. တံၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်မုာ်ဒပ်, ဧၤဒုၣ်တၢၤ သုၣ်အလီၢ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤတ့ၤလီၤ စီၤအဒုၣ်ဒီးဒုးကဲထီၣ်အီၤလၢ စီၤပၤဒ်သိးကတၢၢ်ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘုၣ်ညါလီၤ. တံၢ်ဂ့ၢ်အဝဲ အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **၁မိၤရှု ၁:၂၆** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးယွၤစံးဝဲဒပ်, မ်ပတုၤလီၤ ပုၤကညီဒ်ပဂီၤဒပ်ပဝဲအသိး, ဒ်ပကစၢ်ဒပ်ပဝဲအသိးတက့ၢ်. ဒီးမ် အဟဒုၣ်ခါ ညုၣ်ခါလၢပိၣ်လဲၣ်ပုၤ, ဒီးထီၣ်ခါလံာ်ခါလၢတၢ်ဖးဖိ, ဒီးဆၣ်ခါကီၢ်ခါ, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဒိ ဘုၣ်ညါ, ဒီးကယံာ်တၢ်အစွါ အစွဲလၢအစွါလၢဟီၣ်ခိၣ်ချာတက့ၢ်.”**

ဘၣ်ဆၣ်လၢတယံာ်တမီၢ်အပူၤ စီၤပၤစီၤအဒုၣ်တဂၤအတၢ်ဟတၢ်ပြးအတၢ်စိအတၢ်ကမိၤလီၤမၢ်ကွံာ် တက့ၢ်ကလၢန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တံၢ်လီၤန့ၢ်နီၢ်အံၣ်အုအဃိအဝဲစ့ၢ်ကီးလူၤပိာ်ထွဲဝဲအခံလီၤ. စးထီၣ်ဖဲအဆာကတီၢ် ဖဲန့ၣ်အခါအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကဲထီၣ်ကုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ. မုာ်ကီၤလုာ်စၤတၣ်ဒီးအကလူးသ့ၣ်တဖၣ်ဒိၣ်စိလၢအဝဲသ့ၣ် အဖိခိၣ်လီၤ. မုာ်ကီၤလုာ်စၤတၣ်ဂုၢ်န့ၢ်အတၢ်စိအတၢ်ကမိၤဒီး, ဟတၢ်လၢပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်ဒီး သ့ၣ်ထီၣ်အ ဘီအမုာ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒိဘုၣ်ညါလီၤ.

လၢန့ၣ်တကးဘၣ်, ပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ်ဟတၢ်ဒီးဒိၣ်စိလၢပုၤကညီအဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်ဒီးသ့ၣ် ထီၣ်အဘီအမုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချာလီၤ. တံၢ်အံၤန့ၣ်တမုာ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်အသးဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ် ဒ်သိး ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤန့ၢ်တၢ်မၤလိအကီၢ်န့ၣ် ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်တၢ်အခွဲးအယာ်လၢတၢ်ဒ်အံၤန့ၣ်ကမုာ်ဒပ် တံၢ်တစီၢ်တလီၢ်အဆာကတီၢ်တခါလီၤ.

တံၢ်ဆာကတီၢ်အိၣ်တုာ်လံတခါလၢ, ကစၢ်ယွၤသ့ၣ်ထီၣ်အဘီအမုာ်လၢပုၤအံၣ်စရုလးဖိအကျါန့ၣ်ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ. ပုၤအံၣ်စရုလးဖိအစီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်ဆုၣ်နီၤဒ်စီၤပၤလၢယွၤအလီၢ်ပစိာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ် **၁ကွဲးနီၣ်တၢ် ၂၉:၂၃** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးစီၤရှုလီၤမိၤဆုၣ်နီၤစီၤပၤလၢယွၤအလီၢ်ပစိာ်လၢအပာ်စီၤဒၤဝဲးအလီၢ်, ဒီးဘီၣ်ထီၣ်ညီထီၣ်, ဒီးအံၣ်စရု လးခဲလၢာ်စ့ၢ်ဝဲအကလုာ်လီၤ.”**

ဘၣ်ဃးဒီးတံၢ်အတၢ်သီတခါအံၤန့ၣ်, အိၣ်ထီၣ်ဒီးတုၤလီၤဆူစီၤပၤစီၤစံးဒကံယၤ, လၢအမုာ်စီၤပၤလၢ အအာတဂၤအစီၤကတၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဝံယဃးစကုလး **၂၁:၂၅-၂၇** န့ၣ်အသိး, လၢဝံယဃးစကု လး အတၢ်ကွဲးဒ်ကစၢ်ယွၤမၤလိာ်အီၤအသိးလီၤ.

**“ဒီးနဲဒပ်အံၤ, အံၣ်စရုလးအပဒိၣ်ဖးဒိၣ်အအာဒီးတတီတလီၤဘၣ်, လၢအမုာ်တနံၤဘၣ်ဖဲ အတၢ်ဒဲးဘး အကတၢ်တဂၤဧၤ, -ကစၢ်ယွၤစံးဒ်အံၤ, ဘီၣ်လီၤကွံာ်ခိၣ်ဖၢၣ်, ထုးထီၣ်ကွံာ်ခိၣ်သလုး တက့ၢ်. တမုာ်လၢဘၣ် နတံၢ်ဘၣ်. ပာ်ထီၣ်ထီပုၤလၢအအိၣ်ဆီၣ်လီၤ, ဒီးဆီၣ်လီၤပုၤလၢအအိၣ်ထီၣ်ထီ တက့ၢ်.”** ယကကျၢ်အိထီလံာ်, ယကကျၢ်အိထီလံာ်, ယကကျၢ်အိထီလံာ်အီၤလီၤ. ဒီးတအိၣ်လၢ ဘၣ်တုၤပုၤတဂၤဟဲလၢအမုာ်အတၢ်နီၢ်နီၢ်, ဒီးယကဟ့ၣ်အီၤလီၤ.”

လၢတၢ်ဒ်န့ၣ်အဃိ, ကစၢ်ယွၤသ့ၣ်ထီၣ်အဘီအမုာ်လၢပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အကျါအံၤန့ၣ်, လီၤမၢ်ကွံာ် ဒီး, ဒ်သိးလံာ်စိဆ့အတၢ်ကွဲးအသိး, တံၢ်ဟတၢ်ပြးန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဒပ်လၢ, ပုၤကလုာ်အဂၤအစုပူၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ (**လံာ်လူၤကပ် ၂၁:၂၄**) န့ၣ်အသိးလီၤ.

တၢ်မၤလိလၢအကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပကဃုသ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဃးတၢ်ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ်, “ပုၤကလုာ်အက  
အမ့ၢ်အလါ” န့ၣ်လီၤ.

ပတဘၣ်သးပုၤနီၢ် လံာ်စီဆုံလၢအမ့ၢ်, လံာ်ဝံယဃးစကုလး ၂၁:၂၇, န့ၣ်လီၤ. အတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်,-  
“ဒီးတအိၣ်လၢဘၣ်တုၤ ပုၤတက ဟဲလၢအမ့ၢ်အတၢ်နီၢ်နီၢ်, ဒီးယကဟ့ၣ်အီၤလီၤ.”

တၢ်လၢ “ပုၤတက” န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ခရံၣ်လီၤ. လၢကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်အပူၤန့ၣ်အဝဲကကဲထီၣ် စီပၤ  
တကဒီး, ကဟဲဒ်သိးပုၤဟတၢ်အစီပၤတကလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တမ့ၢ်လၢအတၢ်ဟဲအခိၣ်ထံးတဘျီဘၣ်, ကမ့ၢ်ဒၣ်လၢ  
အတၢ်ဟဲ ခံဘျီတဘျီအခုအခါအပူၤလီၤ.

ဘၣ်ဆၣ် ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်တန့ၢ်ဟံၢ်တၢ်အံၤန့ၣ်ဘၣ်. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၢ်ဟံၢ်ကမၣ်တၢ်, ဘၣ်ဃး  
ဒီးလံာ်စီဆုံအဆၢလၢအမ့ၢ်, လံာ်ဝံယရၢယၤ ၉:၆ န့ၣ်လီၤ.

**“တၢ်စံၣ်ညီၣ်ကအိၣ်လၢအဖဲဘၣ်ခိၣ်”**

လၢန့ၣ်အဃိပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ချူဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်တၢ်စီတၢ်ကမိၤဒီးအဘီအမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီးတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်  
ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်လၢမ့ၢ်ရံၣ်ယၤအတၢ်ဟဲခဲတစုအပူၤအဂ့ၢ်န့ၣ်, ပုၤသ့ၣ်ညါဒၣ်စ့ၤကလီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးပုၤခရံၣ်ဖိ  
သ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီး, ဒ်ကစၢ်ခရံၣ်သိၣ်လိပုၤတၢ်ထုကဖၣ်လၢအမ့ၢ်, “နဘီနမ့ၢ်န့ၣ် မဲအဟဲတက့ၢ်” အဂ့ၢ်န့ၣ် တၢ်နီၢ်  
ဟံၢ်တအိၣ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်. ကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်ကတိၤလၢအမ့ၢ်, “နဘီနမ့ၢ်မဲအဟဲတက့ၢ်. ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ်မဲတၢ်မၤ  
အသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချာစ့ၢ်ကီးဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်.” အခိၣ်ပညီၣ်လၢအမ့ၢ် တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤန့ၣ် တသ့ၣ်ညါဝဲလ့ၤတုၤလ့ၤတီၤ  
စ့ၢ်ကီးဘၣ်.

ပုၤအံၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ချူဒၣ်, တၢ်အဘီအမ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကပၤအသိး, ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်  
စ့ၢ်ကီးချူဒၣ်တၢ်အဘီအမ့ၢ်ဘၣ်ဃးမူခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်လံာ်စီဆုံအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, မူခိၣ်  
ဒီးဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်အိၣ်ခဲဘၣ်ဆၣ်, မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်တမံၤဃီန့ၣ်လီၤ. တၢ်ခဲဘၣ်တၢ်ဟံၢ်ဖျိၣ်အီၤန့ၣ်လီၤ.

ဟီၣ်ခိၣ်တဘျီလၢအိၣ်ဒီး, တၢ်ကမၣ်ဒီးတၢ်သံန့ၣ်, ကစၢ်ယွၤဒုးအိၣ်ထီၣ်အတၢ်စီအတၢ်ဆုံသ့ၣ်န့ၣ် သုန့ၣ်  
စ့ၢ်ကီးဧါ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဖဲ, ကစၢ်ယွၤဒုးအိၣ်ထီၣ်အဘီအမ့ၢ်ဖဲဟီၣ်ခိၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကစၢ်ယွၤဒုးအိၣ်ထီၣ်အဘီအမ့ၢ်ခဲလဲၣ်ခဲလဲၣ်ဒီးကဒုးအိၣ်ထီၣ်ဝဲဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ် ဒုးသ့ၣ်ညါပုၤစ့ၢ်ကီး  
လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပသ့ၣ်ညါဘၣ်လၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်စံးတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပမ့ၢ်ကွၢ်ဖဲလံာ်ဝံဒၤနံးယုလးအဆၢဒိၣ် ၂ဒီး၇ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ကစၢ်ယွၤဒုးသ့ၣ်ညါ  
ပုၤတၢ်အံၤတဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ခီဖျိလၢတၢ်မံမိၣ်ခဲအပူၤလီၤ. နီၢ်ကံၢ်တၢ်တခါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ဘၤဘူလိၣ်အစီပၤနဘူၤကးန့  
စၢ်အတၢ်မံမိၣ်ဒီး, ခဲတခါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, စီဒၤနံးယုလး အတၢ်မံမိၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်တၢ်ဂ့ၢ်လၢအပူၤကွၢ်အနံၣ် (၂၆၀၀)ဃုာ်ဃုာ်လၢအမ့ၢ်တၢ်မံမိၣ်ခဲအဂ့ၢ်တက့ၢ်.  
တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢအပူၤကွၢ်အနံၣ် (၂၆၀၀)ဃုာ်ဃုာ်ဆူခဲကနံၣ်အံၤလၢအမ့ၢ်ပအိၣ်မူအခါ  
ပထံၣ်ဘၣ်လၢပမဲာ်ချံအပူၤလၢအမ့ၢ်ကီၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအဒိၣ်စိလၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်ညါအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ပကစးထီၣ်ဃုသ့ၣ်ညါလံာ်ဝံဒၤနံးယုလး ၂:၁-၁၁ န့ၣ်တက့ၢ်.

ဖဲခဲအဆၢကတီၢ်အပူၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်ညါန့ၣ် စီပၤနဘူၤကးန့စၢ်အတၢ်ဒိၣ်စိန့ၣ်ပထံၣ်  
ဘၣ်လီၤ. အဝဲမံမိၣ်ဘၣ်တၢ်လီၤပျံလီၤဖုးအတၢ်မံမိၣ်ဒီး ဆိကမိၣ်ဝဲလၢကသံဘၣ်ဖုးလီၤ. လၢတၢ်န့ၢ်အဃိ, အသး

ကိုထိခိုက်ဒီးမဲဝဲတန့ၢ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မဲမိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်အဝဲမၤနီၣ်ဝဲတန့ၢ်လၢၤဘၣ်. တၢ်မဲမိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဟါမၤ ကွံာ်လၢအခိၣ်န့ၢ်အပူၤလဲဝဲန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်မဲမိၣ်တခါအံၤမၤထီၣ်ဒုၣ်ထီဒါအသးဒီးမၤကိုထီၣ်အသးဒိၣ်မးတုၤ ဒၣ်လဲာ်မဲတန့ၢ်အိၣ်တဘဲန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိစီၤပၤမၤလိာ်ပုၤကိးပုၤကွဲးလံာ်, ဒီးပုၤသ့တၢ်အူတၢ်သမူဒီးပုၤမၤ ကဒါပမဲာ်ဒီးပုၤကွၤစးဖိဒိသိးအကဒုးန့ၣ်စီၤပၤအတၢ်မဲမိၣ်လၢတန့ၢ်ဃီအပူၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်မတၤတဂၤမးတဲတၢ်မဲ မိၢ်အခီပညီတသ့နီတဂၤဘၣ်.

ပကဃုသ့ၣ်ညါဘၣ်ကဒီး **လံာ်ဝဲဒၤနးယုလး ၂:၁၂** န့ၣ်တက့ၢ်.

**“မၤသးဒိၣ်န့ၣ်ဒီး စီၤပၤသးထီၣ်ဒီးသးကဲၤထီၣ်,**

**ဒီးမၤလိာ်ဝဲလၢပုၤကမၤသံကယံာ်ပုၤကူၣ်တၢ်သ့လၢ ဘၢဘူၤလိာ်ခဲလၢာ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤစံးဘၣ်ပုၤ, စီၤပၤအသးထီၣ်ဒီးမၤလိာ်ဝဲလၢပုၤကမၤသံကယံာ်ပုၤကူၣ်တၢ်သ့ခဲလၢာ် လၢဘၢဘူၤလိာ်လီၤ.

လၢပုၤကူၣ်တၢ်သ့ခဲလၢာ်တဖၣ်အကျါန့ၣ် စီၤဒၤနးယုလးဒီးအတံၤသကိးသၢဂၤစ့ၢ်ကိးန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ အဝဲသ့ၣ်အပူၤလီၤ. ဖဲအခုအခါဖဲန့ၣ်အခါန့ၣ်, အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤသးစၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, အဝဲသ့ၣ်အလီၢ်အလၢဆံး ဒိးအဃိ, ဖဲစီၤပၤကိးတၢ်အခါအဝဲသ့ၣ်တအိၣ်ဝဲဘၣ်.

“ပကဃုသ့ၣ်ညါလံာ်ဝဲဒၤနးယုလး ၂:၁၄-၁၆ န့ၣ်တက့ၢ်.”

**“တုၤန့ၤတစု စီၤဒၤနးယုလးစံးဆၢစီၤပၤအပုၤမၤသံတၢ်ဖိအခိၣ်စီၤအၤရၤယိး, လၢအလဲၤ ထီၣ်မၤ သံ ဘၢဘူၤလိာ်အပုၤကူၣ်တၢ်သ့တဖၣ်, အိၣ်ဒီးတၢ်ကူၣ်တၢ်ဆး, ဒီးတၢ်ကူၣ်သ့လီၤ. စံးဆၢတၢ်ဒီးစံးလၢ စီၤပၤအပဒိၣ် စီၤအၤရၤယိး, တၢ်မၤလိာ်န့ၢ်လၢစီၤပၤန့ၣ်မ့ၢ်အဘၣ်မနုၤလဲၣ် ဒီးစီၤအၤရၤယိး ဘိးဘၣ် သ့ၣ်ညါ စီၤဒၤနးယုလးလၢ တၢ်န့ၣ်တမံၤလီၤ.”**

**“ဒီးစီၤဒၤနးယုလး လဲၤန့ၣ်ဆူစီၤပၤအအိၣ်,  
ဒီးဃုကညးစီၤပၤလၢအကဟ့ၣ်လီၤအိၣ်လၢအဆၢကတီၢ်,  
ဒီးသါကမးလၢအဒိၣ်အယိာ်လၢစီၤပၤအမဲာ်ညါလီၤ.”**

လၢစီၤပၤအပုၤမၤသံတၢ်ဖိအခိၣ် စီၤအၤရၤယိးအဃိ, စီၤဒၤနးယုလးလဲၤန့ၣ်ဆူစီၤပၤအအိၣ်, ဒီးဃုကညး စီၤပၤလၢအကဟ့ၣ်လီၤအိၣ်လၢအဆၢကတီၢ်လီၤ. ဆူညါန့ၣ်တၢ်ကမၤအသးဒိလဲၣ်န့ၣ် ပကထံာ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ် ဒၤနးယုလး ၂:၁၇-၁၉** န့ၣ်လီၤ.

**“တုၤန့ၤတစုစီၤဒၤနးယုလးလဲၤဆူအဟံာ်, ဒီးဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါအဂီၢ်မိၣ်, စီၤဃုနုၤနုၤယၤ,  
စီၤမံၤရူအုလး, ဒီးစၤရၤယၤ,- ဒိသိးအကဃုလၢမူခိၣ်အကစၢ်အတၢ်  
သးကညီၤလၢတၢ်အိၣ်ခူသ့ၣ်တမံၤအံၤအဂ့ၢ်, လၢပုၤသ့တမၤ ဟးဂီၢ်စီၤဒၤနးယုလးဒီး  
အဂီၢ်မိၣ်အိၣ်ဒီးဘၢဘူၤလိာ်အပုၤကူၣ်တၢ်သ့အဂၤတဖၣ်တဂ့ၤလီၤ.”**

**“တုၤန့ၤတဘျီတၢ်လိာ်ဖျါထီၣ်တၢ်အိၣ်ခူသ့ၣ်တမံၤန့ၣ်လၢတၢ်ထံာ်တၢ်လၢမ့ၢ်န့ၣ်,  
ဒီးစီၤဒၤနးယုလး စံးထီၣ်ပတြၢမူခိၣ်ကစၢ်လီၤ.”**

စီၤဒၤနးယုလးဒီးအဂီၢ်မိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, စီၤမံၤရူအုလး, ဒီးစၤရၤယၤ,- ဒိသိးအကဃုတၢ်လၢ, တၢ် ထုကဖၣ်အပူၤဆူမူခိၣ်အကစၢ်လၢအမ့ၢ်ကစၢ်ယွၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲစီၤဒၤနးယုလးအိၣ်လၢတၢ်မဲအခါ, ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်အိၣ်



လာတာမိမိနဲ့လာတာအိပ်ခါနဲ့တမံနဲ့လာတာထံတော်လာမှာနဲ့လီ။ စီဒါနဲ့ယုလေးမာနဲ့တမံမိမိအတော်ခါ  
သူဒီးလောခံတနီနဲ့ အဝဲလဲဆူစီပယအအိပ်ဒီး, ဘုဗုဒီးတမံမိမိအတော်ခါနဲ့အဂုနဲ့အဝဲစံးကတိတော် အဂု  
နဲ့ပထံတော်ဘုဖဲ, လံာ်ဒါနဲ့ယုလေး ၂:၂၈-၃၀ နဲ့လီ။

**“မုမုကစာအိပ်ဝဲလာ မူခိပ်တကလောအလီပ်ဖျါတၢ်ခါနဲ့တဖဉ်, ဒီးအဝဲဒၣ်ဘီးဘၣ်သ့ညါ  
စီပယနဘု ကးန့စာလာ တၢ်လာအကမအသးလာမုနံတဖဉ်လာအလီခံနဲ့လီ။ နတၢ်မံမိ,  
ဒီးနမဲာ်အထံတော်လာညါခါ လာနလီခံအပူနဲ့မုအံး,”**

“နဲဒၣ်စီပယဇာ, နတၢ်ဆိကမိပ်ထီၣ်လာနလီခံအပူလာတၢ်လာအကမအသးလာခံဆူညါအဂု  
လီ။ ဒီးပုလာအလီပ်ဖျါတၢ်ခါနဲ့ဘီးဘၣ်သ့ညါနုလာတၢ်လာအကမအသးလီ။”

“ဒီးတၢ်လာယအံး, တၢ်ခါနဲ့တမံအံးအိပ်ဖျါထီၣ်လာယမဲာ်ညါ, တမုာ်ဘၣ်လာ တၢ်ကူၣ်သ့  
အိပ်ဒီးယု ဒိပ်န့ကယံာ်တၢ်သးတက့ၢ်နဲ့ဘၣ်. မုဒ်သီးတၢ်ကဘီးဘၣ်သ့ညါစီပယလာ တၢ်အဒိပ်  
အယံာ်နဲ့, ဒီးဒ်သီးနကသ့ညါနသးအဆိကမိပ်တၢ်လီ။”

တချုးလာစီဒါနဲ့ယုလေးစံးကတိတော်ဘုဗုဒီးတမံမိမိအတော်ခါနဲ့, စံးဘၣ်စီပယလာ, “မုမုကစာ  
အိပ်လာမူခိပ်တကလောအလီပ်ဖျါတၢ်ခါနဲ့တဖဉ်, ဒီးအဝဲဒၣ်ဘီးဘၣ်သ့ညါနုနဲ့လီ။” လာန့တကးဘၣ်တဲ  
ဘၣ်စီပယလာ, တမုာ်ဘၣ်လာ တၢ်ကူၣ်သ့အိပ်ဒီးယုဒိပ်န့ကယံာ်တၢ်သးတက့ၢ်နဲ့ဘၣ်နဲ့လီ။

**“ တၢ်အံးမုဒ်, တၢ်ဆိပ်လီပသးအတၢ်  
ဒိတၢ်တဲာ်နဲ့တမုာ်ဘၣ်ဇါ.”**

စီဒါနဲ့ယုလေး, အတၢ်ကတိစးထီၣ်တဲဝဲအဂုနဲ့ပထံတော်ဘုဖဲ, လံာ်ဒါနဲ့ယုလေး ၂:၃၁-၃၅ နဲ့  
လီ။

**“နဲဒၣ်စီပယဇာ, နက့ၢ်တၢ်, ဒီးကွာ်ကွာ်, တၢ်ဂီတၢ်ဖိၣ်ဖးဒိပ်လီ။ မုအဒိပ်အထီ,  
ဒီးကယံာ်ကယုာ်ဒိပ်မးလီ။**

**ဒီးဆာထာ်လာနမဲာ်ညါဒီးအကုာ်အဂီအိပ်ဝဲဒီးအကဟုတုာ်အကညီဒိပ်လီ။”**

“တၢ်အဂီနဲ့မုအံး, အခိပ်နဲ့မုထူစီ, အသးနီပုဒီးအစုမုစု, အဟာဖးဒီးအကံာ်ဒုာ်မုာ်  
တၢ်, - အခိပ်ဒုာ်မုထး, အခိပ်လံာ်မုထးတနီဒီးကပံာ်တနီလီ။”

“နက့ၢ်ဒီးတၢ်တုအစုတအိပ်ဘၣ်ဒီး, တၢ်ကူးတဲာ်ကွာ်လၢကတဖျါလာ အဘၣ်တိဘၣ်ထံးဒီး  
တၢ်ဂီအခိပ်လာအမုထးဒီးကပံာ်, ဒီးမးလီကလဲအီလီ။”

“တုနုတစုထး, ကပံာ်, တၢ်, စု, ဒီးထူတဖဉ်နဲ့လီကလဲလီ, ဒီးကဲထီၣ်တၢ်ဒ်ဖုလာ တၢ်ကီ  
အကတီ ယီၤဘုအလီတအိပ်ဘၣ်လာအဂီဘၣ်. ဒီးလၢလာအဘၣ်တိဘၣ်ထံးဒီးတၢ်ဂီနဲ့ကကဲထီၣ်  
ကစာ်ဖးဒိပ်တဖျါ, ဒီးမးပုာ်ဟီၣ်ခိပ်ဒိဘုညါလီ။”

လံာ်စီဆုံဖိတဆာအံးနဲ့မုဒ်, စီဒါနဲ့ယုလေးစံးဘၣ်စီပယလာတၢ်မိမိအဂုဒီးတၢ်မိမိအပူတၢ်မးအ  
သးအဂုနဲ့လီ။ စီဒါနဲ့ယုလေးစံးဘၣ်, နဲဒၣ်စီပယဇာ, နက့ၢ်တၢ်, ဒီးကွာ်ကွာ်, တၢ်ဂီတၢ်ဖိၣ်ဖးဒိပ်နဲ့, မုအဒိပ်  
အထီ,ဒီးကယံာ်ကယုာ်ဒိပ်မးလီ။ ဒီးဆာထာ်လာနမဲာ်ညါဒီးအကုာ်အဂီအိပ်ဝဲဒီး အကဟုတုာ်အကညီ ဒိပ်မး  
လီ။ တၢ်ဂီဖးဒိပ်တခါအံးဘၣ်တၢ်မး အီလာ သးတူး လွာ်ကလုာ်လီ။ တၢ်ဂီဖးဒိပ်အခိပ်နဲ့မုထူစီ, အသးနီ

ပုဒ်အစုမှာစု, အဟာဖဒီးအကံင်ဒုင်မှာ တီ, အခိင်ဒုင်မှာထး, အခိင်လုင်မှာထးတနီဒီးကပံင်တနီလီ. တာ်သုင် တဖင်နုင်မှာဒုင်တာ်မအီလသးတူး လွင်ကလုင်လီ.

စီဒနးယုလးစံးဘုင်စီပု, နကွင်ဒီးတာ်တုအစုတအိင်ဘုဒီး, တာ်ကူးတဲင်ကွင်လင်တဖျာင်လအဘုင် တိဘုင်ထံးဒီးတာ်ဂီအခိင်လအမှာထးဒီးကပံင်, ဒီးမလီကလဲအီလီ. ဒီးကဲထီင်ဖုလအတာ်ကီအခါယီဘုအ လီအဖိခိင်, ဒီးကလံအူဒဲကွင်အီ, ဒီးအလီတအိင်ဘုလအကီဘုနုင်လီ. ဘုင်ဆုင်မုမှာလင်တခီကဲထီင် ကစာ်ဖးဒိင်တဖျာင်ဒီးမပုဟီင်ခိင်ဒီဘုင်ညါလီ.

တာ်မိခိင်တခါအံလီကမာကမုဒိင်မလဲင်.

အခိပညီဒဲလဲင်.

ပကကွင်ကဒီးဆု လံင်ဒနးယုလး ၂:၃၆ နုင်တကွင်.

**“အနုင်မှာတာ်မိခိင်, ဒီးပကဖးလအဒိင်အယိင်လအစီပုအမဲင်ညါလီ.”**

လံင်စီဆုဖိတဆာအံ စံးဘုင်ပုလ, စီဒနးယုလး စံးကတိတာ်ဘုဒီး တာ်မိခိင်အတာ်နုသုင်အဂု နုင်လီ. တာ်လသးတူးလွင်ကလုင်နုင်မှာ တာ်မနုတဖင်လဲင်. အဲဒိဒီးစံးတာ်မနုလဲင်. လအနုင်တကးဘုင်, တာ် လအလင်တဖျာင်နုင်မှာတာ်ဒဲလဲင်. ဘုင်မနုအဝဲမဟးဂီကွင်တာ်ဂီတာ်ဖိဒိနုင်လဲင်. တာ်စံးဆာနုင်ပကထံင် ဘုင်လ, လံင်ဒနးယုလး ၂:၃၇-၄၀ နုင်လီ.

**“နဲဒုင်စီပု, နမှာစီပုတဖင်အစီပု, ပုလအမုခိင်အကစာ်ဟုင်လီတာ်အဘီအမု, ဒီးတာ် အစီအမိ, ဒီးတာ်အဂံအဘါ, ဒီးတာ်လကပီလီ.”**

**“ဒီးဖဲဒုင်ပုကညီဖိအိင်ဝဲဆိဝဲတပုလင်လင်နု ဟုင်လီဆုင်ဖိကီဖိလအပုလင်ကျါ, ဒီးထီင် ဖိလံင်ဖိလအ မူကပိင်လီတဖင်လအစုပု, ဒီးပင်နုလအတာ်ခဲလင်နုအခိင်လီ. နဲဒုင်အံ နမှာတာ် အခိင်ထူအံလီ.”**

**“လအလီခဲနု ဘီမှာအကဆဲးနုနု တဘီမှာကအိင်ထီင်, ဒီးဘီမှာတီအက သဘီမှာ တဘီမှာ လအက စံင်ညီဟီင်ခိင်ဒီဘုင်ညါကအိင်ထီင်လီ.”**

**“ဘီမှာလွင်ဘီမှာတဘီမှာနု ကဆုင်ဝဲဒဲထးအသိးလီ. ဒဲထးမကကွင်ဒီးမလီကလဲကွင်က ယံင်တာ်တမံလင်လင်အသိး, ဒီးဒဲထးမလီကလဲတာ်တဖင်အသိးနုကမလီကလဲဒီးမသဘုးတာ်ခဲ လင်နုလီ.”**

လံင်စီဆုအဆာဖိတခါအံစံးဘုင်ပု, တာ်သုင်တဖင်ကဟဘုင်ဟီင်ခိင်ဒီဘုင်ညါလီ. တာ်အံမှာဒုင်ကစာ် ယုဒးသုင်ညါပုဘုင်ပုဒီးဟီင်ခိင်အဘီအမုလွင်ခါအဂုနုင်လီ. ဘုင်ပုဒီးဘီမှာလွင်ခါ, အတာ်ဆာကတီအစရီ နုင်မှာဒုင်ဒဲအဖိလင်အသိးလီ.

သးတူးအမံ	တာ်ဂီအမိပု	အခိပညီ	တာ်ဟတာ်ပြးအဆာကတီ
ထူ	အခိင်	ဘဘူလိင်အဘီအမု	BC 606-BC 538 (68 yrs)
စု	အသးနုပုဒီးအစု	မံဒိင်-ပါရုအဘီအမု	BC 538-BC 331 (207 yrs)
တီ	အဟာဖဒီးအကံင်ဒုင်	ဟုးဘုင်အဘီအမု	BC 331-BC 160 (171 yrs)
ထး	အခိင်ဒုင်ဒီးအခိင်လုင်	ရိမုအဘီအမု	BC 160-AD 476 (636 yrs)

တၢ်လၢအခိၣ်လၢအိၣ်ဒီးထးဒီးကပံာ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ရီၤမ့ၤအဘီအမ့ၢ်အတၢ်ဟတၢ်ပြးလၢဘၣ်တၢ်ဆီတလဲကွံာ် အီၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်အဝဲန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ထးဒီးကပံာ်အဘၣ်စၢၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်စၢၤဖျိၣ်လိာ်အသး, ဒ်ပစံးတၢ်အသး, အိၣ်ဒီးတၢ် နၢမ့ၢ်လိာ်အသးလီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံာ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဒၤနံးယုလး ၂:၄၁-၄၃ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးမ့ၢ်နထံာ်အခိၣ်လၢ, ဒီးအခိၣ်မ့ၢ်ဒိၣ်လၢအမ့ၢ်ကပံာ်တနီၤဒီးထးတနီၤဒီး ဘီမ့ၢ်န့ၣ် ကလီၤဖး ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ထးအဂံၢ်အဘၣ်ကအိၣ်ဝဲလၢအပူၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, နထံာ်ထးဃါယုာ်ဒီးကပံာ်လီၤ.”**

**“ဒီးမ့ၢ်ခိၣ်မ့ၢ်ဒိၣ်မ့ၢ်ထးတနီၤ, ဒီးကပံာ်တနီၤဒီး, ဘီမ့ၢ်ကဆူၣ်တနီၤ, ဒီးကကၢ်ညီတနီၤလီၤ.”**

**“မ့ၢ်နထံာ်ထးဃါယုာ်ဒီးကပံာ်သတးဒီး, ကမၤဃါယုာ်အသးဒီးပုၤကညီအချံအသၣ် ဘၣ်ဆၣ် ဒီး, တစဲဘူးလိာ်အသးဘၣ်. ကွၢ်ကွၢ်, ဒ်ထးတယီယုာ်ဘၣ်ဒီးကပံာ်အသးန့ၣ်လီၤ.”**

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ကမ့ၢ်မတၤတဖၣ်လဲၣ်.

**“မ့ၢ်နထံာ်ထးဃါယုာ်ဒီးကပံာ်သတးဒီး”**

ထးန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ - ရီၤမ့ၤအဘီအမ့ၢ်ဒီးဘၣ်ဃးဒီးအတၢ်ဟတၢ်ပြး

ကပံာ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲ - တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်ဒီးရီၤမ့ၤပရံၣ်ကွံာ်စီၤသီ (Pope) လၢအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဒ်မ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢ, ကဘၣ်ညူၣ်ထီၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်ဒ်ယုာ်ဂ္ဂးအတၢ်စံးပာ်အသးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်စံးကတိၤတၢ်ကၢ်ကၢ်ကျၢၤကျၢၤအဂ့ၢ် ဒီးအတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်. (လံာ်မးသဲ ၆:၁၀)

ပုၤရီၤမ့ၤအဘီအမ့ၢ်ဒီးလၢအဘၣ်ဃးဒီးအီၤသ့ၣ်တဖၣ် (မ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤပကိးလၢကီၢ်ယူရပၤ) ဒီးရီၤမ့ၤ အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ပာ်ဖျိၣ်လီၤအသးကဒဲကဒဲလီၤ. လီၤဆီဒၣ်တၢ်စီၤပပဲးပုၤဒီးချၢ်လၢမဂနံၣ်တၢ်ဟအဖီ လာ်န့ၣ် “ရီၤမ့ၤအဘီအမ့ၢ်လၢအစီအဆံ့” အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.

**တၢ်ဂီၤဖးဒိၣ်အခိၣ်လၢ ဘၣ်တၢ်မၤအီၤလၢထးဒီးကပံာ်စ့ၣ်ကဲထီၣ်, ရီၤမ့ၤ အဘီအမ့ၢ်လၢ အစီ အဆံ့တဘျီ စ့ၣ်ကိးလီၤ.**

တၢ်လၢအခိၣ်လၢဒီးအခိၣ်မ့ၢ်ဒိၣ်လၢအဘၣ်တၢ်ဃါယုာ်အီၤထးဒီးကပံာ်အဘီ(၁၀)န့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤ တဖၣ်လဲၣ်.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကီၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်သဘျီလၢအဘၣ်တၢ်ကိးအီၤအဝဲသ့ၣ်လၢ, ပုၤခရံၣ်ဖိအကီၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသး ပုၤခရံၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဘီအမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, ကီၤလၢဝါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မၤန့ၢ်ကီၢ်အါမးဒီး, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဟအပူၤန့ၣ် ဒုး ကဲထီၣ်ပုၤအါဂၤလၢခရံၣ်ဖိန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဘၣ်အသးဒီးတမ့ၢ်စ့ၣ် ကိးကစၢ်ခရံၣ်အဘီအမ့ၢ်စ့ၣ်ကိးဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤခရံၣ်ဖိအဘီအမ့ၢ်အတၢ်မၤဒီးတၢ်တခါန့ၣ်လီၤ.

ပကဃုသ့ၣ်ညါကဒီး လံာ်ဒၤနံးယုလး ၂:၄၄-၄၅ န့ၣ်တက့ၢ်.

**“ဒီးတၢ်လၢစီၤပတဖၣ်န့ၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်အတီၢ်ပူၤ,**

**မ့ၢ်ခိၣ်အကစၢ်ကပံာ်လီၤဘီမ့ၢ်တဘီမ့ၢ်လၢအတဟးဂီၤဘၣ် လီၤထူလီၤယိာ်ဘၣ်.**

**ဒီးဘီမ့ၢ်န့ၣ်တအိၣ်လီၤတဲာ်ဘၣ်လၢပုၤအဂၤတကလုာ်အကီၢ်ဘၣ်. ကမၤလီၤကလဲ, ဒီးကမၤ**

**လာ်ကွံာ်ဘီမ့ၢ်ခဲလာ်လီၤ. မ့ၢ်အဝဲန့ၣ်ကအိၣ်လီၤထူလီၤယိာ်လီၤ.”**

**“မ့ၢ်နထံာ်တၢ်လၢအစုတအိၣ်ဘၣ်ဒီး, တၢ်ကူးတဲာ်ကွံာ်လာ်တဖျါလၢ ကစၢ်လီၤ, ဒီးအဝဲန့ၣ်**



**မလီကလဲထေး, တိာ်, ကပံာ်, စု, ဒီးထူန့ၣ်သတးဒီး, ကစာ်ဖးဒိၣ်ဘိးဘၣ်သ့ၣ်ညါစီပလး တာ်လာ အကမာ် အသးဆူခံဆူညါန့ၣ်လီၤ. ဒီးတၢ်မံမိၣ်န့ၣ် မ့ၢ်အကျာ်, ဒီးတၢ်ဖးလး အဒိၣ်အယိာ်န့ၣ်မ့ၢ်အမ့ၢ် အတီလီၤ.”**

လာ်တဖျါန့ၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

လာ်တဖျါန့ၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်ထုကဖၣ်တခါလာ်အမ့ၢ် “နဘီန့ၣ်မ့ၢ်အဟဲတက့ၢ်.” ကလာ်ထီၣ်ပဲၤထီၣ် အဂီၢ်န့ၣ်, တမ့ၢ်ဘၣ်လာ်ပုၤကညါအစုတအိၣ်ဘၣ်ဒီးမ့ၢ်ဒၣ်လာ်ကစာ်ယွၤအတၢ်မၤအယိာ်, ဒ်လာ်မူခိၣ်အသိးန့ၣ် မံတၢ် ကမၤအသးလာ်ဟီၣ်ခိၣ်ချာ်စ့ၢ်ကီးလာ်ကစာ်ယွၤဘၣ်အသးလီၤ.

ကစာ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်န့ၣ် တမ့ၢ်ဘၣ်လာ်ပုၤကညါကဘၣ်စးထီၣ်မၤန့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်. မ့ၢ်ဒၣ်လာ်ကစာ်ယွၤမၤတၢ် အယိာ်လီၤ. အဆိကတၢ်ကစာ်ယွၤကဆုၤပုၤဆူဟီၣ်ခိၣ်လာ်အိၣ်ဒီးတၢ်အတၢ်သီတဘၣ်အပူၤဆူတၢ်ဆာ်ကတီၢ်အ ကတၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝံၤမး, ဘီမ့ၢ်လာ်အပဲၤဒီးကစာ်ယွၤအတၢ်မ့ၢ်တၢ်တီၤန့ၣ်ကဟဲဝဲဒီးကပဲၤလုာ် ကွံာ်ဆူဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်ညါလီၤ.

လာ်ကျဲဒ်အံၤအယိာ်ကစာ်ယွၤဒုးသ့ၣ်ညါဘၣ်ပုၤလာ်ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ် ခီဖျါ စီဒးနံးယုးလးလာ် ကစာ်ယွၤမၤသ့ၣ်ညါဘၣ်, စီပလးဘူၤကးန့ၣ်အတၢ်မံမိၣ်အခိၣ်ညါဒီးလာ်စီအဝဲန့ၣ်ဆူမ့ၢ်မဆါ တနံၤအံၤတၢ်ကမၤအသးတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အခဲအံၤပကလဲၤကဒီးဆူလံာ်ဒးနံးယုးလးအဆာ်ဒိၣ်(၇)လာ်, ဝံဒးနံးယုးလးအကစာ်ဒၣ်ဝဲအတၢ်မံမိၣ်အဂ့ၢ် န့ၣ်လီၤ.

**လံာ်ဝံဒးနံးယုးလး ၇:၁-၂**

**“ ဘၤဘူလိၣ်အစီပလးလၢရါစာ်အခိၣ်ထံးတနံၣ်န့ၣ်, စီပလးနံးယုးလးအိၣ်ဒီးမံမိၣ်တၢ်, ဒီးအမဲာ် အထံၣ် တၢ် လာ်ညါခီလာ်အလီၢ်မံပုၤလီၤ. တုၤန့ၣ်တစုကွဲးလီၤတၢ်မံမိၣ်, ဒီးစံးဘၣ်တဲဘၣ်တၢ်ကတီၤ အခိၣ်ကျာ်လီၤ.”**

**“စီပလးနံးယုးလးကတီၤတၢ်ဒီးစံးဝဲဒၣ်, ယကွၢ်ထံတၢ်လာ်ထံၣ်တၢ်လာ်ညါခီလာ်မ့ၢ်န့ၣ်အဖၢမ့ၢ်, ဒီးကွၢ်ကွၢ်, မူခိၣ်အကလံၤလွံာ်ခီဘၣ်ဖျါတၢ်လာ်ဟီၣ်ခိၣ်လဲၣ်ဖးဒိၣ်အဖီခိၣ်လီၤ.”**

စီပလးနံးယုးလး အတၢ်မံမိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, ကွၢ်ကွၢ် မူခိၣ်အကလံၤလွံာ်ခီဘၣ်ဖျါတၢ်လာ်ဟီၣ်ခိၣ်လဲၣ်ဖးဒိၣ်အဖီခိၣ် လီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ, အခိၣ်ညါကမ့ၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်မံမိၣ်လာ်အမ့ၢ် “မူခိၣ်” အံၤန့ၣ် မ့ၢ်ဒၣ် နီၢ်သးအတၢ်ဒိၣ်စီလာ်ဟီၣ်ခိၣ်တဘၣ်အံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. “ကလံၤ လွံာ်ခီဘၣ်ဖျါတၢ်” န့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးနီၢ်သးအတၢ်ဒိၣ်စီဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲလာ်မ့ၢ်, ထံဂ့ၢ်ကီၢ်ဂ့ၢ်, တၢ်ရဲလိာ် မ့ၢ်လိာ်အဂ့ၢ်, တၢ်ပနံၣ်တၢ်ကမၤအဂ့ၢ်, ဒီးတၢ်ဘူၣ်တၢ်ဘါအဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

မူခိၣ်အကလံၤလွံာ်ခီလာ်အမ့ၢ်ဟီၣ်ခိၣ်တကပၤအတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဖျါတၢ်လာ်ဟီၣ်ခိၣ်လဲၣ် ဖးဒိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤကညါလာ်အအိၣ်ဒီးတၢ်ဒဲးဘးဒီး တၢ်သံအပူၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် ဘၣ်တၢ်မၤန့ၣ်အီၤလာ်အဖီခိၣ်လီၤ. ပမ့ၢ်ကွၢ်ဒီးဖးဘၣ်လံာ်, ဝံယရါယၤ ၅၇:၂၀ န့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်ပုၤတၢ်ဒဲးဘးဖီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် မၤသးဒ်ဝီၣ်လဲၣ်လာ်အဟူးဝးအသိးန့ၣ်လီၤ. အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, အိၣ်ဘျဲးဝဲ တသ့ဘၣ်. အထံစံၣ်ပီပု ဒုးဟဲထီၣ်ကပံာ်ကပံာ်, ဒီးကပံာ်ဟီၣ်ချါလီၤ.”**

တၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်ခံၣ်ဘၣ်တဘျီလၢဝံသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ထံၣ်လၢညါအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.  
ပကလဲၤကဒီးဆူ လံာ်ဒၢနံးယုလး ၇:၃ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးဆၢဖိကီၢ်ဖိဖးဒိၣ်လွံၢ်ဒုဟဲထီၣ်လၢပိၣ်လဲၣ်ပူၤ, လီၤဆီလိာ်အသးတဒုဒီးတဒုလီၤ.”**

ဆၢဖိကီၢ်ဖိဖးဒိၣ်လွံၢ်ဒုန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. အဝဲသ့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, လၢလံာ်ဝံဒၢနံးယုလး အဆၢဒိၣ် ခံၣ်  
အတၢ်ဟံၣ်ဖျါန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**“လံာ်ဝံဒၢနံးယုလး ၇:၁၇ - ဆၢဖိကီၢ်ဖိဖးဒိၣ်လၢအအိၣ်လွံၢ်ဒုန့ၣ်မ့ၢ်စီၤပၤလွံၢ်ဂၤလၢ  
အကအိၣ်ထီၣ်လၢ ဟီၣ်ခိၣ်ချၢလီၤ.”**

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်လွံၢ်ခါ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကီၢ်ဖးဒိၣ်လွံၢ်ကီၢ်န့ၣ်လီၤ.

လံာ်ဝံဒၢနံးယုလး ၇:၄ -

**အခိၣ်ထံးတဒုမၤအသးဒ်ခုယုၢ်အသိး, အိၣ်ဝဲဒီးလံာ်ကြီကြၢ်အဒံးဆူလီၤ. ဒီး  
ယကွၢ်ထံတုၤထံးထီၣ်ကွံာ်အဒံးဆူ, ဒီးတၢ်ဒုးထီၣ်အီၤလၢဟီၣ်ခိၣ်အဖိခိၣ်,  
ဒီးတၢ်ဒုးဆၢထၢာ်အီၤလၢအခိၣ်ဒ်ပူၤ ကညီအသိးန့ၣ်, ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢပူၤကညီအသးလီၤ.**

လံာ်စီၤဆ့ၣ်ဖိအဆၢတခါအံၤန့ၣ်အခိၣ်ပညီအိၣ်ဒ်လဲၣ်. တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမ့ၢ်တၢ်တဘျီလၢ  
အမ့ၢ်ဘၢဘူလိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ပနီၣ်တခါလၢအမ့ၢ်ဘၢဘူလိၣ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်.

- မၤအသးဒ်ခုယုၢ်အသိး - အဲၣ်ဒီးစံးဝဲလၢ ပူၤဘၢဘူလိၣ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ဒီး, တၢ်ကံၢ်တၢ်ဘါဒီးတၢ်စိတၢ်  
ကမိၤလၢအဒိၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢဒုယုၢ်န့ၣ်အိၣ်ဝဲဒီးလံာ်ကြီကြၢ်အဒံးဆူလီၤ.
- လံာ်ကြီကြၢ်အဒံးဆူ - ဘၢဘူလိၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်, ဆူၣ်ထီၣ်ဒီးအါထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်  
ဖဲလံာ်ဒၢနံးယုလး ၄:၂၂ န့ၣ်လီၤ.

**“မ့ၢ်နုၤစီၤပၤစၢ, နဒိၣ်ထီၣ်, ဒီးနဆူၣ်ထီၣ်, ဒီးနဒိၣ်ထီၣ်န့ၣ်အါထီၣ်, ဒီးထီၣ်ဘးလၢမူခိၣ်, ဒီးနဘီ  
နမ့ၢ်န့ၣ် ဟံၢ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်လီၤ.”**

ဘၢဘူလိၣ်အကီၢ်န့ၣ်ပမ့ၢ်ထီၣ်သတြီၤကွၢ်ဒီးခုယုၢ်န့ၣ်တမ့ၢ်တၢ်လၢအလၢဘၣ်. အဝဲအတၢ်ဒိၣ်ထီၣ်ထီ  
ထီၣ်ဒီးဆူၣ်ထီၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပဘၣ်ထီၣ်သတြီၤစ့ၢ်ကိးအီၤဒီးလံာ်ကြီကြၢ်လၢ အအိၣ်လၢမူကပိာ်လီၤလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်  
အသိးဘၢဘူလိၣ်န့ၣ်ပဘၣ်ထီၣ်သတြီၤအီၤဒီးခုယုၢ်လၢအိၣ်ဒီးလံာ်ကြီကြၢ်အဒံးဆူန့ၣ်လီၤ.

ဒီးယကွၢ်ထံတၢ်အခါ - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်တခါလၢဘၢဘူလိၣ်အတၢ်စံၣ်စီၤတဲစီၤအ  
ကတီၢ်တခါအပူၤလီၤ.

ထံးထီၣ်ကွံာ်အဒံးဆူ - တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်စီၤပၤန့ၣ်ကးန့ၣ်စၢအတၢ်စိတၢ်ကမိၤဒီးအကဟုကညီၢ်  
ဆံးလီၤစ့ၢ်လီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဒၢနံးယုလး ၄:၃၁ အသိးန့ၣ်လီၤ.  
**“စီၤပၤန့ၣ်ကးန့ၣ်စၢ, တၢ်စံးဘၣ်နုၤ, ဘီၤစီၤမ့ၢ်စီၤန့ၣ်ပးထီၣ်ကွံာ်  
လၢနုၤလီၤ.”**

တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢ ပူၤကညီအသးလီၤ. - ဒ်လံာ်ဒၢနံးယုလး ၄:၃၄-၃၇, အတၢ်ဟံၣ်ဖျါအသိးစီၤပၤန့ၣ်ကးန့ၣ်စၢ, ဘၣ်  
အိၣ်ဘၣ်တပံၢ်ဒ်ကီၢ်အသိး (၇)နံၣ်အပူၤဘၣ်တၢ်ဆီၣ်လီၤအီၤဘၣ်ဆၢ, အဝဲ  
စံးထီၣ်ပတြီၤက့ၤကစၢ်ယွၤလၢအထံၣ်ဘၣ်တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲအပူၤအသိးလီၤ.

အဲဒါပကယုသုဉ်ညါကဒီးစွာ်ကီး, လံာ်ဒါနံးယုလး ၇:၅ န့ဉ်တက့ာ်.

**“ဒီးကွာ်ကွာ်, ဆဉ်ဖိကီာ်ဖိအဂု, ခံဒုတဒုမာသးဒ်တၢသုအသီးန့ဉ်, ဆာထာဉ်တခီဒု, ဒီးအိဉ်ဝဲဒီး ဝဲဒီးအိဉ်ဝဲဒီးစွာ်အာတုာ်လံာ်အထးခိဉ်လၢအမဲဉ်အဘာဉ်စၢ, ဒီးတၢ်စံးဘဉ်အိဉ် ဒ်အံၤ, ဂဲၤဆာထာဉ်, အိဉ် တၢ်ညဉ်အိဉ်တက့ာ်.”** လၢအမဲဉ်

အဘာဉ်စၢအဲဒါအံၤမ့ာ်ဒဉ်, မ့ဉ်ဒိဉ်ပါဂျါအဘီအမ့ာ်အတၢ်ပနီဉ်တခါလီၤ.

မၤအသးဒ်တၢသု - တၢ်အဲဒါအံၤမ့ာ်ဒဉ်မံဉ်ဒိဉ်ပါဂျါအဘီအမ့ာ်အတၢ်ပနီဉ်လီၤ. အဲဒါသ့တဖဉ်န့ဉ် လၢတၢ်ဒုးတၢ်ယၤအပူၤန့ဉ်မ့ာ်ပုၤစံာ်နီဉ်တဖဉ်လီၤ. ဖဲအဲဒါသ့ကဝီၤဃာ်တဖျါအခါ, မၤဝဲဒ်သီးတၢသုစံာ်သံပုၤ အကိာ်အသီး, မၤထီဉ်တၢ်အဒုဉ်အဒါအတၢ်အိဉ်တၢ်အိဉ်လၢဝဲဒ်ဒီးဒုးကဲထီဉ်တၢ်သုဉ်ဝဲဒ်လီၤဒိဝဲဒ်ဒုးဝဲတုၤအနၢၤ တစုလီၤ. လၢတၢ်န့ဉ်အပိအဲဒါသ့လီၤကံးဒီးတၢ်သုန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

ဆာထာဉ်တခီဒု - တၢ်လၢစီၤပၤသ့တဖဉ်အကျါ ပါဂျါစီၤပၤသ့တဖဉ်အနီၢ်ကံးအါန့ဉ် မံဉ်ဒိဉ်အစီၤပၤသ့ တဖဉ်အပိတၢ်တဒ်သီးသီးလိာ်အသးန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

- ပထံဉ်ဘဉ်လၢဆဉ်ဖိကီာ်ဖိသ့တဖဉ်တဒုဒီးတဒုအိဉ်လီၤဘဉ်အသးန့ဉ်, ပ ထံဉ်ဘဉ်ဖဲတချးလၢမံဉ်ဒိဉ်ပါဂျါတချးဒိဉ်စီၤလၢဟီဉ်ခိဉ်ဒိဘုဉ်ညါန့ဉ်အဲဒါမၤနၢၤ ကွံာ် ကီာ်သၢကီာ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

- (၁) ကီာ်အဲၤကူပတူး
- (၂) ကီာ်လူးဒိဉ်ယဉ်
- (၃) ကီာ်ဘၢဘူၤလိဉ် သ့တဖဉ်န့ဉ်လီၤ.

ဒီးတၢ်စံးဘဉ်အိဉ်ဒ်အံၤ - ဖဲလံာ်ဒါနံးယုလး ၅:၂၈,၃၀-၃၁ အတၢ်ကွဲး

ဂဲၤဆာထာဉ်, အိဉ်တၢ်ညဉ် - အသီးကစၢ်ယုၤဟ့ဉ်လီၤတၢ်အခွဲးအယာ်ဆူမံဉ်ဒိဉ်ပါဂျါအဘီအမ့ာ်အကီာ်န့ဉ် မၤ အါတက့ာ် အမၤန့ဉ် ဘၢဘူၤလိဉ်အဘီအမ့ာ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

**“ပရုဉ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသီး, နဘီနမ့ာ်လီၤဖးလိာ်အသး, ဒီးတၢ်ဟ့ဉ်အီၤလၢပုၤမၤဒဲဖိဒီးပုၤပၤရဉ် ဖိလီၤ.”**

ပကလဲၤကဒီးဆူ, လံာ်ဒါနံးယုလး ၇:၆ န့ဉ်တက့ာ်.

**“လၢအလီၢ်ခံန့ဉ် ယကွာ်ထံတၢ်, ဒီးကွာ်ကွာ်, အဂုတဒု မၤသးဒ် ခုစံဉ်ပိဉ်အသီးန့ဉ်, ဒီးအိဉ်ဝဲ ဒီးထီဉ်အဒံးဆုလွံာ်ဘုဉ်လၢအချၢ, ဒီးအိဉ်ဝဲဒီးအခိဉ်လွံာ်ဖျါ, ဒီးတၢ်ဟ့ဉ်အီၤလၢအဘီအမ့ာ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆုံအဆၢဖိအံၤပာ်ဖျါ, ပုၤဟ့းလ့ဉ်အဘီအမ့ာ်ဘဉ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢ ခုစံဉ်ပိဉ်အသီးလီၤ.

မၤအသးဒ်ခုစံဉ်ပိဉ် - တၢ်အဲဒါအံၤမ့ာ်ဒဉ်ပုၤဟ့းလ့ဉ်အဘီအမ့ာ်အတၢ်ပနီဉ်တခါလီၤ. ဘဉ်မနုၤအပိ လဲဉ်န့ဉ်, အဲဒါသ့ဒိဉ်ထီဉ်ထီထီဉ်လၢ တၢ်ဆၢကတီာ်လၢအဖျါအပိလီၤ. ကီာ်ဟ့းလ့ဉ် အစီၤပၤလၢ အမ့ာ်အလဲးဒဲဒါသဂရံး (Alexandar the Great) န့ဉ်ချဲဒ်သီးဒဉ် ခုစံဉ်ပိဉ်အပိလီၤ. လၢဟီဉ်ခိဉ်ဒိဘုဉ်ညါန့ဉ်တၢ်လၢခုစံဉ်ပိဉ် န့ဉ်မ့ာ်ဆဉ်ဖိကီာ်ဖိလၢအချၢကတၢ်လီၤ.

အိဉ်ဝဲဒီးထီဉ်အဒံးဆုလွံာ် - တၢ်လၢဟ့းလ့ဉ်အစီၤပၤအလဲးဒဲဒါသဂရံး (Alexandar the Great) န့ဉ် အိဉ်

ဘဉ်လၢအချၢ ဝဲဒီး အသုးခိၣ်လွံၣ်ဂၤလၢဒုးတၢ်သုးခိၣ်မးလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အယိ, ဖဲအဝဲဒုးတၢ်အခါချၢဒ်သိးခွဲစံၣ်ပိၣ်တကးဘဉ်ယုၤသုးစ့ၢ်ကီးအယိမၤန့ၣ်ကီၢ်တဖၣ်လၢ တၢ်ဆၢကတီၢ်အဖုၣ်အပူၤလီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

အိၣ်ဝဲဒီးအခိၣ်လွံၣ်ဖျၢၣ် - ဖဲအလဲးခဲဒါအသးအိၣ် (၃၂)နံၣ်န့ၣ်ဆူးကွံၣ်အသးဒီးတၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲအိၣ်ထီၣ်လၢ ဘီၣ်မုၢ်အပူၤလီၤ. အဖိခွါလၢကဟံးန့ၣ်အလီၢ်တအိၣ်ဘဉ်အယိ, အသုးခိၣ်လွံၣ်ဂၤ ဒုးအိၣ်ထီၣ်ဘီၣ်မုၢ်လွံၣ်ခါလၢ အဝဲသုၣ်အကီၢ်လီၤ.

- (၁) သုးခိၣ်ကဲးစဉ်ဒရၣ် - ကီၢ်မဲၣ်စံၣ်ဒိနံၣ်ယိဒီးကီၢ်ဟူးလုၣ်
- (၂) သုးခိၣ်လံၣ်စ့ၣ်မၢ်ချူ - ကီၢ်အ့ၣ်မဲၣ်နီၤဒီးကီၢ်သရူး
- (၃) သုးခိၣ်ဆဲၣ်လူကးနံၣ်ကတီ- ကီၢ်မဲးဆိၣ်ပိၣ်တုၣ်မဲၣ်ယိဒီးကီၢ်ဆဲၣ်ရံၣ်ယိ
- (၄) သုးခိၣ်ပတိၣ်လဲၣ်မံၣ် - ကီၢ်အဲၤကူပတူးဒီးကီၢ်ပၤလၢစတဲၣ်

ပကကွၢ်ကဒီး လံာ်ဒၤနံးယုလး ၇:၇ န့ၣ်လီၤ.

**“လၢအလီၢ်ခံန့ၣ်ဒီးယကွၢ်ထံတၢ်လၢတၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခိလၢမုၢ်နၤအဖၢမုၢ်, ဒီးကွၢ်ကွၢ်, ဆဉ်ဖိ ကီၢ်ဖိ လွံၣ်ဒုတဒု, တၢ်ပျံၤအလီၢ်, ဒီးဆူၣ်ဝဲ, ဒီးအကံၢ်ဆူၣ်အဘါဆူၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲၣ်, ဒီးအိၣ် ဝဲဒီးအမဲးထး ဖးဒိၣ်တဖၣ်လီၤ. အိၣ်တၢ်ဒီးမၤကံၢ်လီၤကလဲၣ်တၢ်, ဒီးယီၢ်တၢ်တၢ် အိၣ်လီၤတဲာ်လၢအခိၣ်, ဒီးလီၤဆိဝဲဒီး ကယံၢ်ဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိလၢအအိၣ် ဝဲဆိးဝဲလၢအမဲာ်ညါခဲလၢာ်, ဒီးအိၣ်ဒီးအနၤဆဲဆဲၣ်ဘီလီၤ.”**

လံာ်စီဆုၣ်အဆၢဖိအံၤစံးဘဉ်ပုၤ, ဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိလွံၣ်ဒုတဒုအံၤန့ၣ်လီၤပျံၤလီၤဖုးဒိၣ်မးဒီးအိၣ်ဒီးကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ် တကးဘဉ်, တလီၤကံၢ်ဒီးဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘဉ်. တၢ်အဝဲအံၤမုၢ်ဒုဘီၣ်မုၢ်လွံၣ်ခါတခါ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး ရိမုၢ်အဘီအမုၢ်အတၢ်ပနီၣ်တခါလီၤ. ပကယုသ့ၣ်ညါဘဉ်စ့ၢ်ကီးတၢ်ပနီၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

အကံၢ်ဆူၣ်အဘါဆူၣ်ဒိၣ်ဒိၣ်ကလဲၣ် - တၢ်လၢရိမုၢ်အသုသ့ၣ်တဖၣ်အကံၢ်ဆူၣ်ဘါဆူၣ်ဒိၣ်န့ၣ်ဘီၣ်မုၢ် အဂၤအဂၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

အိၣ်ဒီးအမဲးထးဖးဒိၣ် - ဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲတဒုဒီးတဒုအ့ၣ်လိာ်ဆိးက့ၢ်လိာ်အါသ့ၣ်အမဲဒ်သိး တၢ်စုကဝဲၤအသိး, ပုၤရိမုၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ဒုးတၢ်ဒုးအခါအဝဲသ့ၣ်သ့, ထးအိၣ်ကျဲ, ထးစုကဝဲၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးလၢတၢ်န့ၣ်အယိအဝဲသ့ၣ်တဖၣ် အသဟီၣ်ဆူၣ် ဒိၣ် မးလီၤ.

အိၣ်ဒီးအနၤဆဲဆဲၣ်ဘီလီၤ - ရိမုၢ်အဘီအမုၢ်ဒိၣ်ထီၣ်လဲၣ်ထီၣ်အယိအဝဲသ့ၣ်ဘဉ်နီၤဖးလီၤအသး အခါ (၁၀) န့ၣ်လီၤ.

ပမုၢ်ဟ့ၣ်တၢ်ဒိတၢ်တဲာ်န့ၣ်, စီၤပၤဟ့ၣ်ရိၣ်န့ၣ်ဟဘဉ်ကီၢ်ပၤလၢစတဲာ်န့ၣ်လီၤ. (လူၤကဉ် ၂၃:၇, မၤတၢ် ၂၅:၁၃)

လံာ်ဒၤနံးယုလး ၇:၈ - **ယကွၢ်ဆိကမိၣ်အနၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဒီးကွၢ်ကွၢ်, အနၤဖိ အဂၤတဘီ ထီၣ်ဝဲလၢ အကျါ, ဒီးလၢအနၤတဖၣ်လၢအခိၣ်ထံးအကျါန့ၣ်နၤသၢဘီဘဉ်တၢ်ထံး ထီၣ်ကွံာ်အီၤလၢ နၤဖိအမဲာ်ညါလီၤ. ဒီးကွၢ်ကွၢ်, အမဲာ်ဒ်ပုၤကညီအမဲာ်အသိးဒီးအထးခိၣ်လၢအကတီၢ်တၢ်ဖးဒိၣ် တဖၣ် အိၣ်ဝဲလၢ နၤတခါန့ၣ်အပူၤလီၤ.**

လံာ်စီဆုံအဆာဖိတခါအံၤအခီပညီန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဒ်အဖိလံာ်အသိးလီၤ.

ယကွၢ်ဆိကမိၣ်အနာသ့ၣ်တဖၣ်, - ရိမ့ၤအဘီအမုၢ်အဆာကတီၢ်ဝံၤဒီးလၢခံတၢ်ကမၤအသးဒ်လဲၣ်န့ၣ် အဂ့ၢ်လီၤ.

ကွၢ်ကွၢ်အနာဖိအဂၤတဘိ - ကီၢ်တဘျီလၢအအိၣ်ထီၣ်ဝဲလၢရိမ့ၤအဘီအမုၢ်အပူၤအဂ့ၢ်လီၤ.  
ထီၣ်ဝဲလၢအကျါ

နာၤသဘိဘၣ်တၢ်ထဲးထီၣ်ကွံာ်အီၤ - ကီၢ်သၢကီၢ်လၢအအိၣ်လၢရိမ့ၤအဘီအမုၢ်အဖိလံာ်တဖၣ်လီၤပှီၢ် ကွံာ်  
လၢနာၤဖိအမဲၣ်ညါလီၤ အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. ကီၢ်သၢကီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဝဲဒၣ်, ဟၣ်ရှုၤလံာ်, အဲးစရၢၣ်အုးစ  
တၣ်ချၢ်ကဲးဒီးအိၣ်စတီၢ်ရိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်အခွဲးအယၢ်ကအိၣ်ထီၣ်လၢ, နာၤဖိတဘိအကီၢ်လၢအဝဲ  
သ့ၣ်တဖၣ်လီၤပှီၢ်အပိၣ်လီၤ.

တၢ်လၢနာၤတဘိန့ၣ် ကမ့ၢ်မတၤလဲၣ်.

ကီၢ်တဘျီလၢ ရိမ့ၤအစီၤသီ (Pope) ကဒိၣ်စိတၢ်အကီၢ်န့ၣ် ပှၤရိမ့ၤဖိယုထၢ တၢ်လံာ်ကီၢ်လၢ အလီၤလး  
တဘျီ အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ကွၢ်ကွၢ်, အမဲၣ်ဒ်ပှၤကညီအမဲၣ်အသိးဒီးအထးခိၣ်လၢအကတီၢ်တၢ်ဖးဒိၣ်တဖၣ်အိၣ်ဝဲလၢအနာတဘိန့ၣ်  
အပူၤလီၤ.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဒ်လံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးအိၣ်အသိး, ရိမ့ၤအစီၤသီ (Pope) သ့ၣ်တဖၣ်စံးဝဲလၢ, ကစၢ်ယွၤ  
အဘီအမုၢ်န့ၣ်အိၣ်ထီၣ်လံာ်ဝဲလၢဟီၣ်ခိၣ်လံာ်န့ၣ်စံးဝဲဒၣ်ကံာ်ကံာ်ကျၢၤကျၢၤဒီး, မၤကဲထီၣ်ရိမ့ၤ အဘီအမုၢ်လၢကျဲးန့ၣ်  
အဂ့ၢ်လီၤ.

**လၢကျဲးအံၤန့ၣ်ရိမ့ၤအစီၤသီ (Pope) သ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၣ်တၢ်စိတၢ်ကမီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလီၤ.**

တၢ်လၢစီၤသီ (Pope) တဂၤအံၤန့ၣ်ပတၢ်ဒ်သိးစီၤပတဂၤအသိးန့ၣ်တကးဘၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးထံၣ်ကီၢ်ဂ့ၢ်  
ဒီးတၢ်ဘျီတၢ်ဘါစ့ၢ်ကီးအဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဒိၣ်စိအိၣ်စ့ၢ်ကီးအပိၣ်တဒ်သိးလိာ်အသးဒီးစီၤပတဂၤအဂၤတဖၣ်  
န့ၣ်ဘၣ်. လၢတၢ်န့ၣ်အပိၣ်တၢ်လၢအနာဖိတဘိန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ် ရိမ့ၤအစီၤသီ (Pope) အတၢ်ပတၢ်ပြးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

ဖဲ AD 799 နံၣ် အကတီၢ်အခါန့ၣ် တၢ်ပတၢ်ပြးဘၣ်ဃးဒီးစီၤသီ (Pope) ဒိၣ်ထီၣ်လံာ်ထီၣ်တုၤဒၣ်လဲာ်  
ကီၢ်ယူၤရပၤ, အစီၤပတဂၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်ဆုၤန့ၣ်အီၤဆူ စီၤသီ (Pope) အတၢ်ပတၢ်ပြးအဖိလံာ်ဒီး ဒုးကဲထီၣ်ကဒီး  
ရိမ့ၤအဘီအမုၢ်လၢအိၣ်ဒီးအစီအဆုံအဘီအမုၢ်န့ၣ်လီၤ.

**တၢ်အိၣ်ဖိၣ်တဖုအံၤ, အဝဲဒိၣ်စိဘၣ်တုၤကစၢ်ခရံၣ်တချးဟဲခံစုတခံအကတီၢ်န့ၣ်လီၤ.**

**လံာ်ဝံၤဒၤနးယုလး ၇း၉ ဒီးယကွၢ်ဒ်တၢ်တုၤတၢ်ပာ်လီၤလီၢ်ပစိာ်တဖၣ်, ဒီးတၢ်အိၣ်အကစၢၤ  
ကစၢၤ လၢပျၢၤလံာ်လံာ်တဂၤန့ၣ်ဆုၣ်နီၤဝဲ, ဒီးအကူအသိးန့ၣ်ဝါဝဲဒ်မူခိၣ်ဖိအသိး, ဒီးအခိၣ်သူမၤအသး  
ဒ်သိး အဆူၣ်ကဆူၣ်ကဆူၣ် အသိးန့ၣ်လီၤ. အလီၢ်ပစိာ်မ့ၢ်မ့ၢ်လၢ, အလ့ၣ်ကဟၣ်အပၣ်မ့ၢ်မ့ၢ်လၢ, အိၣ်တၢ်  
န့ၣ်လီၤ.**

တၢ်အိၣ်အကစၢၤကစၢၤလၢပျၢၤလံာ်လံာ်တဂၤန့ၣ်ကမ့ၢ်မတၤတဂၤန့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ် ဟံၤကစၢ်ယွၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်စံၣ်ညီၣ်တၢ်တဂၤအဂ့ၢ်လီၤ. အဝဲကစံၣ်ညီၣ်တၢ်ဒ်လဲၣ်.

**လံာ်ဝံၤဒၤနးယုလး ၇း၁၂ - တၢ်လၢဆၣ်ဖိကီၢ်လၢအအိၣ်လီၤတဲာ်တဖၣ်န့ၣ်တၢ်ဟံးထီၣ်ကွံာ်**



**အစိကမီ၊ ဘဉ်ဆဉ်ဒီးတၢ်ဒုးမူဒံးအီၤတုၤအမုၢ်အလါဒီးအဆၢအကတီၢ်ဘဉ်လီၤ.**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဆဉ်ဖိကီၢ်ဖိ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိးဘီမုၢ်လၢအဘဉ်ဃးဒီး ဟီၣ်ခိၣ်တကပၤန့ၣ်မ့ၢ်အလီၤမၢ်ကွံာ်ဒီး, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘဉ်တၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤဆူမတၤတကပၤအစုပူၤန့ၣ်လဲၣ်.

**“လံာ်ဝဲဒၤနံးယုလး ၇:၁၃ - ဒီးယကွၢ်ဒံးတၢ်လၢတၢ်ထံၣ်တၢ်လၢညါခီလၢမုၢ်နၤအဖၢမုၢ်, ဒီး ကွၢ်ကွၢ်, တၢ်မၤအသးဒ်ပုၤကညီဖိခွါတကပၤအသိးန့ၣ်ဟဲဝဲဒီးမူခိၣ်အတၢ်အာၣ်, ဒီးသုးဘူးအသးဆူ တၢ်အိၣ်လၢကစၢၤကစၢၤလၢ ပုၤလံၤလံၤတကပၤအအိၣ်, ဒီးဆုၤထီၣ်အီၤဘူးဒီးအမဲာ်ညါလီၤ.”**

တၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဉ်ပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂုးခရံၣ်တကပၤလၢဘဉ်တၢ်ဆုၤန့ၣ်အီၤဆူ ပဟ်ကစၢ်ယုၤအအိၣ်န့ၣ်အဂ့ၢ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်တဖၣ်ဝဲဒီးတၢ်ကမၤအသးဒ်လဲၣ်န့ၣ်, ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ လံာ်ဝဲဒၤနံးယုလး ၇:၁၄ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်လီၤအီၤလၢတၢ်ပတၢ်အလီၢ်, ဒီးတၢ်လၢကပီၤ, ဒီးတၢ်အဘီအမုၢ် ဒ်သိးကယံာ် ပုၤကီၢ်မုၢ်တဖၣ်, ပုၤကလုာ်တဖၣ်, ဒီးပုၤကတီၢ်တၢ်အကျိၣ် အကလုာ်ကလုာ် ခဲလၢာ်ကမၤ အတၢ်လီၤ. ကပတၢ်အလီၢ်န့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ပတၢ်အလီၢ်အထူအယိာ်လၢအတလၢာ်ကွံာ်ဘဉ်, ဒီး အဘီအမုၢ်တတုၤဘဉ်လၢ တၢ်ဟးဂီၤဘဉ်.”**

ပုၤအဝဲန့ၣ်တကပၤန့ၣ်ကအိၣ်လၢတၢ်ပတၢ်အလီၢ်, ဒီးတၢ်လၢကပီၤ, ဒီးတၢ်အဘီအမုၢ်, ဒ်သိးကယံာ်ပုၤက လုာ်ခဲလၢာ်ကမၤအတၢ်လီၤ. အဝဲအဘီအမုၢ်န့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်အထူအယိာ်လီၤ. အပတၢ်အလီၢ်န့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ပတၢ်အထူအ ယိာ်လၢအတလၢာ်ကွံာ်ဘဉ်, ဒီးဒ်သိးဘီမုၢ်အဂၤဟးဂီၤဘဉ်ဆဉ်အဝဲတဟးဂီၤဘဉ်.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဘီမုၢ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဉ်, ဟီၣ်ခိၣ်အဘီအမုၢ်ယံာ်ခါတခါန့ၣ်လီၤ.

ပကလဲၤကဒီးဆူ **လံာ်ဒၤနံးယုလး ၇:၂၇** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးတၢ်ကဟ့ၣ်လီၤဘီမီၤမုၢ်မီၤ, ဒီးပတၢ်အလီၢ်, ဒီးဘီမီၤမုၢ်မီၤအစိအကမီၤလၢမူခိၣ်ဒီဘုၣ်ညါအဖိလၢာ်, လၢတၢ်ထီကတၢ်တက ပအပုၤစီဆုံတဖၣ်အပုၤကီၢ်မုၢ်လီၤ. အဘီအမုၢ်န့ၣ် မ့ၢ်အဘီအမုၢ်အထူအယိာ်, ဒီးကယံာ်ဘီ မုၢ်ဖိခဲလၢာ်ကမၤအတၢ်ဒီးစ့ၢ်အီၤလီၤ. ဖဲအံၤမ့ၢ်တၢ်န့ၣ်အကတၢ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤစံးဘဉ်ပုၤလၢ, ကစၢ်ယုၤအဘီအမုၢ်ကအိၣ်ထီၣ်ဒီး ဒ်သိးပကစၢ်ခရံၣ်အတၢ်စံးပာ်က လၢထီၣ်ပုၤထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂုးစ့ၢ်ကီးကပတၢ်ဒီးပုၤစီဆုံလၢအအိၣ်ဒီးအီၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘဉ်ဖဲ, **လံာ်လူၤကဉ် ၂၂:၂၉-၃၀** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးယဟ်လီၤန့ၣ်သုလၢဘီမုၢ်ဒ်ယဟ်ဟ်လီၤန့ၣ်ယၤအသိး,ဒ်သိးသုကဆုၣ်နီၤ အိၣ်တၢ်ဒီးအိတၢ် လၢ ယမုၤလၢာ်ထံးလၢယဘီယမုၢ်အပူၤ, ဒီးသုကဆုၣ်နီၤလၢလီၢ်ပစိာ်အဖိခိၣ်, ဒီးစံၣ်ညီၣ်အံၤစရုလး တဆံခံဒုၣ်လီၤ.”**

ဘီမုၢ်တဘုၣ်လၢပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂုးမၤန့ၣ်ဝဲလၢအပာ်ကစၢ်ယုၤအအိၣ်န့ၣ်, အဝဲကဟ့ၣ်လီၤဝဲဆူအပုၤကီၢ်မုၢ်လၢ အမ့ၢ်အဝဲအနီၢ်ကစၢ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမၤအသးဖဲပကစၢ်ယုၣ်ဂ္ဂုးအတၢ်ဟဲခံ စုတစုအပူၤလီၤ. (လံာ်မးသဲ ၆:၁၀) န့ၣ်ပထံၣ်ဘဉ်လီၤ.

**“ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ် မ်တၢ်မၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ စ့ၢ်ကီးဖဲဒဉ်နသးတက့ၢ်.”**  
**တၢ်ဆၢကတီၢ်အဝဲအံၤန့ၣ်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကရၢအတၢ်ဒိၣ်စိအဆၢကတီၢ်တမ့ၢ်ဒံးဘဉ်.**

တော်ဆာကတော်အခဲအံ့န့ၣ်, ဒ်သိးပကလီၤကံၤဒီးဖိကစာ်ယုၣ်ဂ္ၤအသိး, ဒီးပဘၣ်ပာ်ပသးခုတလုၢ်အဂီၢ်န့ၣ်, ပဘၣ်လူၤပိာ်ထွဲကစာ်အခဲဒီးလာပဘၣ်ဖျိၣ်ဘၣ်နးအါမံၤအပူၤန့ၣ်ပဘၣ်ဂုာ်ကျဲးစားအိၣ်ဒီးတၢ်သးတီၢ်ဆာကတော် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ လံာ်စီဆ့အဆာဖိလာအမ့ၢ်, ၂တံၤမသး ၂း၁၂, ဒီးလံာ်မၤတၢ် ၁၄း၂၂ န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**၂တံၤ ၂း၁၂ - ပမ့ၢ်ဝံသးစူၤဒီး, ပကကဲဃုာ်စီၤပၤဒီးအီၤစ့ၢ်ကီးလီၤ. ပမ့ၢ်သမာအီၤဒီး, ကသမာ စ့ၢ်ကီးပုၤလီၤ.**

**လံာ်မၤတၢ် ၁၄း၂၂ - ဒီးမၤကံၤထီၣ်ကျၢၤထီၣ်အပျီၢ်အဘီၣ်အသးဒီသဆၣ်ထီၣ်အခဲဒ်သိး အကအိၣ်ဝဲဆိး ဝဲလာ တၢ်နာ်အပူၤ,ဒီးလာပဘၣ်ဖျိၣ် ဘၣ်နးအါမံၤဒီး ပလဲၤန့ၣ်ဆူယုၤအဘီၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ.**

**လံာ်တၢ်လီၣ်ဖျါ ၃း၂၁ - ပုၤလာအမၤန့ၢ်တၢ်န့ၣ်, ယကဒုးဆုၣ်နီၤအီၤဒီးယၤလာယလီၢ်ပစိၣ်အဖီခိၣ်, ဒ်ယမၤန့ၢ်တၢ်ဒီးယဆုၣ်နီၤဒီးယဟံၤလာအလီၢ်ပစိၣ်အဖီခိၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.**

**ပုၤအါဂၤန့ၢ်ဟံၤကမၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်လာခရံာ်  
တချုးဟဲခဲစုတစုဒီးဘၣ်အခါ, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကရာ ဒိၣ်စိ  
တ့ၢ်ဝဲလံာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.**

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လာလံာ်စီဆ့ပုၤဟံၤဖျါဒ်သိး, ကပံာ်ဒီးတၢ်အန့ၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ကစာ် ယုၤအဘီၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဖဲ, ကစာ်ယုၣ်ဂ္ၤကဟဲခဲစုတစုအခါန့ၣ်ဒီး, ပုၤလာအသးတီၢ်ဒီးအဝဲန့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကအိၣ် ဒီးအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်မးသဲ ၂၅း၃၁ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးတုၤပုၤကညီဖိခွါအံၤကဟဲဒီးအလၢကပီၤ, ဒီးကလုးခဲလာ်အိၣ်ဒီးအီၤ ဒီး, ကဆုၣ်နီၤဝဲလာ အလီၢ်ပစိၣ်ကဟုကညီအဖီခိၣ်,”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒ်ကစာ်ခရံာ်ဒီးအတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်တကရာကဟဲဝဲဒီးအကဟုကညီန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးစီၤဒၤနးယုၤလးအတၢ်မံမိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပမ့ၢ်ကွၢ်ဒီးအခဲအံၤန့ၣ်ပကအိၣ်ဖဲအဝဲအတၢ်မံမိၣ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လဲၣ်. စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်တအိၣ်လာဘၣ်. ဘီမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဟါမံၤကွံာ်လာ်လံာ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်မနုၤအယီလဲၣ်.

**ဘၣ်မနုၤအယီလဲၣ်န့ၣ်, ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ပအိၣ်မူဘၣ်လာ  
ဟီၣ်ခိၣ်အဘီၣ်အမ့ၢ်ဒီးတၢ်စိတၢ်ကမိၤလာဟီၣ်ခိၣ်သ့ၣ်  
တဖၣ်အကတၢ်ဒီးလာဟီၣ်ခိၣ်ဘီမ့ၢ်အသီအပဲတြီ  
အခိၣ်ထံးအမဲာ်ညါလံာ်န့ၣ်လီၤ. (ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစာ်ယုၤ  
အဘီၣ်အမ့ၢ်လာဟီၣ်ခိၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ.)**

ဘၣ်ဃးလာမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, တၢ်မၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်စံးထီၣ်ပတြီၤ ၁၁၀း၅ န့ၣ်လီၤ.

**“လာအသးထီၣ် အမ့ၢ်နံၤန့ၣ် ယုၤလာနစုထွဲတဂၤန့ၣ်ကကျိကွံာ်စီၤပၤတဖၣ်,-”**  
မ့ၢ်ဝဲလီၤ. စီၤပၤတဖၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိးဘီမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကလီၤမံၤကွံာ်လာဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘ့ၣ်ညါန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ် လီၤ.

**လံာ်စံးထီၣ်ပတြီၤ ၁၁၀း၆ - ကစံာ်ညီၣ်တၢ်လာပုၤကလုာ်တဖၣ်အကျိ, ကမၤပွဲၤတၢ်လာ ပုၤ**

**အစိန်, ကကျိကွံင်ပုအခိန်လၢကီၢ်အါဘုၣ်အဖိခိန်လီၤ.**

လၢဟီၣ်ခိန်ဒီဘုၣ်ညါအပူၤန့ၣ်တၢ်သံတၢ်ပုၤအိၣ်ထီၣ်သတူၢ်ကလၢန့ၣ် တအါန့ၣ်ဒီးပူၤကွံၣ်အနံၣ် (၇၅)နံၣ်ဘၣ်. ဘၣ်မနုၤအပိလဲၣ်န့ၣ်တၢ်ဒုးတၢ်ယၤသ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်လၢဟီၣ်ခိန်ဒီဘုၣ်ညါလၢအမ့ၢ်, ဟီၣ်ခိန်ဒီဘုၣ်ညါတၢ်ဒုးတၢ်ယၤတၢ်တဘျီ, ခံဘျီတဘျီ, ဘံၣ်ယဲးန့ၣ်တၢ်ဒုး, ကိၣ်ရံၤတၢ်ဒုးဒီးတၢ်ဒုးဖးဒိၣ်အဂုၤအဂၤအိၣ်ထီၣ်အပိလီၤ. လၢန့ၣ်တကးဘၣ်, တၢ်သဘံၣ်ဘုၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အိၣ်ထီၣ်လၢထံကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အပူၤဂၤစုၣ်ဂၤစုၣ်ဒီးလၢကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကမၤန့ၣ်တၢ်သဘျီအဂီၢ်စ့ၢ်ကီးဘၣ်ဒုးတၢ်ဒိၣ်မးလီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အပိလံာ်စီဆ့ၣ်အဆၢဖိလၢအဖိခိန်တဆၢလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်က့ၤဝဲလီၤ.

လၢတၢ်န့ၣ်အပိကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်လဲၣ်လီၤ.

**စီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒိၣ်စိဝံၤအလီၢ်ခဲန့ၣ်, ကစၢ်ယွၤဟ့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယၢ်လၢထံကီၢ်ပဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဒိၣ်စိအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပွဲၤဒီးတၢ်အဲၣ်လီၤက့ၤအသးဒီးအတၢ်သးလီၤသးကွံၣ်အိၣ်အါမးအပိ, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လဲၤဆူတၢ်ဟးဂီၤအပူၤလီၤ.**

ပကချူသ့ၣ်ညါဘၣ်ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အပဒိၣ်ပတၢ်ဒ်လဲၣ်ဒ်လဲၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

ကိၣ်မုၢ်န့ၣ်နး - တရူးကီၢ်, ရူးရှါကီၢ်ဒီးကီၢ်ယူၤရပၤတနီၤန့ၣ် အိၣ်ဒၣ်လၢပုၤကိၣ်မုၢ်န့ၣ်နးဖိသ့ၣ်တဖၣ်အဖိ Commumism လၢန့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်ဆၢမ့ၢ်လၢဝဲလၢ, တၢ်ဃူတၢ်ဖိဒီး တၢ်ဘီၣ်တၢ်ညီသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်ထီၣ်အဂီၢ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တကဲထီၣ် အသးဒ်န့ၣ်အပိ ကီၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤလီၤပျီၤအီၤဒီး ကီၢ်မုၢ်န့ၣ်နးအတၢ်ပတၢ်ပြးဟးဂီၤဝဲလီၤ. တရူးကီၢ်ဒီးကီၢ်အဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်အစီၤကတၢ်လဲၣ်လီၤ.

ဆိၣ်ရဲၣ်လုး (Socialism) - တၢ်ပတၢ်ပြးတခါအံၤစ့ၢ်ကီး, လၢပုၤအါဂၤအဂီၢ်အသူတကီၢ်အပိလီၤမၢ်ကွံၣ်ဝဲလီၤ.

ဒိၣ်မိၣ်ဂရုၣ်စံၣ် (Democracy) - တၢ်ပတၢ်ပြးတခါအံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ပုၤထံဖိကီၢ်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်ပလီၤက့ၤဒၣ်အသးအပိ, တၢ်လၢ(Party) တခါဒီးတခါပတၢ်ဒ်သိးသိးဘၣ်ဆၣ်, အနံၣ်ယံာ်အလါယံာ်အခါန့ၣ်တဂၤဒီးတဂၤတဘၣ်လိာ်ဖိဒု ဘၣ်အသးအပိ, ဂုၢ်ကျဲးစးမၤတၢ်ဘၣ်ဆၣ်, ပုၤအါဂၤအသးန့ၣ် လူၤဝဲတန့ၢ်လၢဘၣ်. တၢ်ကီၢ်တၢ်ခဲအိၣ်ထီၣ်ဒိၣ်မး လီၤ. ဘၣ်ဃးလၢတၢ်ဂ့ၢ်လၢ အဖိခိန်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် လံာ်စီဆ့ၣ်အတၢ်ကွဲးန့ၣ်အိၣ်လၢ, **လံာ်စီမိၣ် ၅း၁၉** န့ၣ်လီၤ.

**“မၤသးဒ်ပုၤဃုၢ်တၢ်လၢခ့ၣ်ယုၢ်န့ၣ်အအိၣ်, ဒီးတၢ်သ့ၣ်တဒုသကီၢ်အါအသိး, ဒီးမၤသးဒ် အလဲၤန့ၣ်လၢဟံၣ်ပုၤ ဒီးသန့ၤအစုၤလၢတၢ်ခူၣ်အလီၤဒီးဂုၢ်ပျးအါအသိးန့ၣ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆ့ၣ်ဖိတဆၢအံၤအခီပညီအိၣ်ဒ်အဖိလၢအသိးလီၤ. အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ကတိၤလၢညါခီ, ဘၣ်ဃးဒီးစီၤပၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပတၢ်ပြးအစီၤကတၢ်ဝံၤဒီးတၢ်ပတၢ်ပြးကဟဲအကလုာ်ကလုာ်လၢအကဟဲသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

ပုၤကညီ - အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပုၤဟီၣ်ခိန်ဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ခ့ၣ်ယုၢ် - အဝဲအံၤမ့ၢ်ပုၤကီၢ်လၢဝါအဂီၢ်အဘီအမ့ၢ်အတၢ်ပနီၣ်တခါလီၤ. ဟီၣ်ခိန်ဒီဘုၣ်ညါတၢ်ဒုးတၢ်ယၤ

တာတဘျီဝံအခါ၊ တာ်ဟတာ်ပြးအဘဉ်းဒီးစီဟလသ့တဖဉ်န့ဉ်လီၤမာ်ကွံာ်အဂ့ၢ်န့ဉ်လီၤ.  
တာ်ဟတာ်ပြးအသီအိဉ်ထီဉ်အဃိစီဟလသ့တဖဉ်အစိကမီၤတအိဉ်ဘဉ်အဂ့ၢ်န့ဉ်လီၤ.

တၢသ့ - တာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဉ် (Communism) အတာ်ဟတာ်ပြးအတာ်ပနီဉ်လီၤ. မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးဂူးရါအတာ်ပနီဉ်  
တခါလီၤ. တာ်ဟတာ်ပြးတခါအံၤစ့ၢ်ကီးလၢခံဘဉ်တာ်မၤဟးဂီၤကွံာ်အီၤလီၤ.

ဟံဉ်အပူၤ - တာ်အဝဲအံၤမ့ၢ်ဒဉ် (Democracy) အတာ်ဟလီၤ. တာ်ဟတာ်ပြးလၢပုၤထံဖိကီၢ်ဖိဟလီၤအသး  
ဒဉ်ဝဲန့ဉ်လီၤ.

သန့အစုလၢတာ်ဒုဉ်အလီၤ - ပုၤထံဖိကီၢ်ဖိသ့တဖဉ်အိဉ်ဒီးတာ်သ့ဉ်မံသးမုာ်အပူၤလီၤ. တာ်ဟတာ်ပြးတခါ  
အံၤလၢပုၤအါဂၤအကီၢ်ဒီးလၢတာ်ဆာကတီၢ်တခါအကီၢ်စ့ၢ်ကီးဂ့ၤဒဉ်မးလီၤ.

ဒီးဂုၢ်ဖျးအီၤ - ဘဉ်ဆဉ်တာ်ဆာကတီၢ်ကအိဉ်တခါလၢ၊ မုာ်ကီၤလံာ်စဉ်တၢအတာ်မၤအဃိ၊ လၢပုၤဟတာ်အပ  
ဒိဉ်သ့တဖဉ် အသးပူၤန့ဉ်၊ တာ်သကးပဝဉ်သ့တဖဉ်ကဟးဂီၤ၊ တာ်အဲဉ်လီၤအသးဒီးတာ်သး  
လီၤတာ်အါမးကအိဉ်ထီဉ်အဃိ၊ တာ်လၢဒဉ်မိဉ်ဂရုဉ်စံဉ် (Democracy) အတာ်ဟတာ်ပြး တခါ  
အံၤ စ့ၢ်ကီးကလီၤမာ်ကွံာ်ဝဲလီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤကညီအတာ်ဟတာ်ပြးသ့တဖဉ်ကဟးဂီၤဝဲခဲလၢာ်န့ဉ်လီၤ.

**လၢတာ်န့ဉ်အဃိ ကစၢ်ယွၤအဘီအမုာ်ကအိဉ်ထီဉ်အဂ့ၢ်န့ဉ် မ့ၢ်ဒဉ်တာ်အဂ့ၢ်ကတာ်န့ဉ်လီၤ.**

ပကကွံာ်ဘဉ်လံာ်စီဆ့အဆာဖိလၢအမ့ၢ်၊ လံာ်ဃးကဲ ၂၅ န့ဉ်လီၤ.

**“ဒီးယကဒုးကနီးပုၤကီးကလုာ်ဒဲး, ဒီးတာ်လၢပုၤကလုာ်ခဲလၢာ်သးကွံာ်န့ဉ်ကဟဲဝဲလီၤ. ဒီးယ  
ကမၤပုၤ ဟံဉ်အံၤဒီးတာ်လၢကပီၤ, တာ်သးမုာ်ကီၢ်မုာ်အယွၤစံးဝဲဒဉ်,-”**

ပုၤကလုာ်သ့တဖဉ်ခဲလၢာ်ကသးကွံာ်ဒီးကစၢ်ယွၤအဘီအမုာ်အိဉ်ထီဉ်အဃိလီၤ. ဘီမုာ်အဝဲအံၤကဟဲစိဉ်  
ဝဲတာ်သးကွံာ်, တာ်ကံာ်တာ်ကျၢၤ, သးသမူဒီးတာ်သးဖုံန့ဉ်လီၤ.

**အခဲအံၤပကချုသ့ညါဘဉ်ဃးကစၢ်ယွၤအဘီအမုာ်  
လၢအကဟဲဒီးပုၤဒီးတာ်စိတာ်ကမီၤအဂ့ၢ်န့ဉ်တက့ၢ်.**

\* မုာ်ကီၤလံာ်ဒီးစၢတဉ်, ကဘဉ်တာ်စာဃာ်အီၤလီၤ. လီဉ်ဖျါ ၂၀:၂-၃

**“ဒီးဖိဉ်န့ဉ်ပယီၤ, ဂုၢ်လၢသီလၢအမုာ်မုာ်ကီၤလံာ်, ဒီးစၢတဉ်, ဒီးစာဃာ်အီၤအနံဉ်တကထီလီၤ.  
ဒီးအနံဉ်တကထီတချုးပုၤထီဉ်ဒဲးဘဉ်ဒီး, ဒဲးသိးအသုတလီန့ဉ်ပုၤအကလုာ်ကလုာ်တဂ့ၤ ဒီး, တုာ်လီၤ  
အီၤဆူတာ်ယိာ်ပူၤ, ဒီးကးတံာ်ဃာ်အီၤ. ဒီးပာ်တာ်စဲပနီဉ်ဃာ်လၢအဖီခိဉ်လီၤ. တာ်တဖဉ်န့ဉ်အလီၢ်ခံဒီး,  
ကဘဉ်ထုဉ်ဖျးတစီဖိလီၤ.”**

\* ပုၤဟီဉ်ခိဉ်ဖိသ့တဖဉ်, မဲာ်ချံအတာ်ထံဉ်, နာ်သ့တဖဉ်အတာ်နာ်ဟူသ့တဖဉ်ကအိဉ်ထီဉ်လီၤ.

ဝံယရှါယၤ ၂၉:၁၈

**“ဒီးတာ်လၢမုာ်တနံၤန့ဉ် ပုၤနာ်တအာန့ဉ် ကနာ်ဟူလံာ်အကလုာ်, ဒီးပုၤအမဲာ်ဘျီဉ် ကထံဉ်တာ်  
လၢတာ်ခဲးကျါ, ဒီးတာ်ခဲးသ့အကျါလီၤ.”**

\* ဟီဉ်ခိဉ်ဒီးဘဉ်ညါကပုၤဒီးတာ်သ့ညါယွၤလီၤ.

**လံာ်စကၤရယၤ ၁၄:၉- ဒီးယွၤကကဲစီဟလၢ ဟီဉ်ခိဉ် ဒီးဘဉ်ညါအဖီခိဉ်လီၤ. ဒီးလၢမုာ်တနံၤ**

**နည်ယွကအိန်တဂဗီ၊ ဒီးအမံကအိန်တမံဗီလီ။”**

**လံာ်ဝံဗဘးကုန် ၂:၁၄- အဂုဒ်အံ၊ ဟီန်ခိန်ကပွဲထီန်ဒီးတံာ်သုန်ညါယွကအိန်တဂဗီ၊ ဒီးထံ လုာ်ဘာဝိန်လဲန်အသိးနည်လီ။”**

\* ပုကလုာ်သုန်တဖန်အဒုန်ခဲလုာ်ကသုန်နီန်ထီန်ကု၊ ဒီးကဗုန်အသးဆူယွကအိန်လီ။

**စံးထီန်ပတြာ ၂၂:၂၇-၂၈ - ကယံာ်ဟီန်ခိန် အကတံာ်ခဲလုာ် ကသုန်နီန်ထီန်ကု၊ ဒီးကဗုန် အသးဆူယွကအိန်၊ ဒီးပုကလုာ်တဖန်အဒုန်ခဲလုာ်ကဘုန်တံာ်ဘါတံာ်လုာ်အမဲာ်ညါလီ။ အဂုဒ်အံ၊ ဘီဇီမုာ်ဇီမုာ်ယွကအိန်လီ။ ဒီးပာဝဲလုာ်ပုကလုာ်တဖန်အကျါလီ။**

**ဝံဗရါယာ ၂:၂ - ဒီးလုာ်နုာ်လုာ်ခဲတဖန်နည်တံာ်ကမးအသးလုာ်ယွကအိန်အကစါနည် ကအိန်ကံာ်ဆိးကျါလုာ်ကစါဒီခိန်၊ ဒီးကဘုန်တံာ်ပာ်အီထီန်ထီနုာ်တံာ်စီခိန်တဖန်၊ ဒီးပုကလုာ်ဒဲး ကယွကလီဝဲဆူအိန်လီ။**

\* တံာ်ဆာကတီဖဲနည်အခါတံာ်ဒုးတံာ်ယာဒီးပုကလုာ်မုာ်ဖျိးဘုန်ဗးဒီးတံာ်ဒုးတံာ်ယာတအိန်လုာ်ဘုန် ဘုန်ဗးဒီးတံာ်ဒုးတံာ်ယာအပိးအလီသုန်တဖန်ကဘုန်တံာ်မးဟးဂီအီလီ။ **ဝံမံက ၄:၃** နည်ပထံန်ဒဲအံလီ။

**“ဒီးတံာ်ကစံန်ညီန်ပုကလုာ်တဖန်အကီ၊ ဒီးကသိန်ဗီန်ပုကလုာ်အိန်လုာ်အယံ၊ ဒီးအဝဲ သုန် ကပိာ်ကုာ်အနးလုာ်ထဲန်အကနည်၊ ဒီးအဘီလုာ်ဒီပဲာ်ဗီတံာ်လီ။ ဒီးပုကလုာ်တယာထီန်လုာ် ဘုန် နးလုာ်ပုကလုာ် အဖီခိန်ဘုန်၊ ဒီးတမးလီဒုးသုးတံာ်လုာ်ဘုန်လီ။”**

\* ပုသံတုာ်တဖန်လုာ်အစီစီသုန်တဖန်၊ ကဂဲဆာထုာ်လုာ်တံာ်သံ (တံာ်သုန်ခိန်) အပူနည်လီ။

**လံာ်ဝံဗရါယာ ၃၅:၁၀**

**“ဒီးပုကလုာ်ပုကလုာ်အီနည် ကဟဲကုာ်ဆူစံယိန်အိန်ဒီးတံာ်သးဝံန်၊ ဒီးတံာ်သုန်ခုသးခုအထူအ ယိာ်လုာ်အိန်အဖီခိန်လီ။ တံာ်သုန်ဖုံသးညီဒီးတံာ်သုန်ခုသးခုကချးနုာ်အီ၊ ဒီးတံာ်သုန်အုးသးအုးဒီးတံာ် ကအုကစွါကယုာ်ထီန်ကွံာ်ဝဲလီ။”**

\* ဖဲနည်အခုအခါပုကလုာ်သုန်တဖန်အကုာ်အဂီအဖဲအညုန်သုန်တဖန်ကလီကံာ်ဒီဖိသုန်၊ ဒီးအသးနည် ကအိန်ဒဲသိးပုကလုာ်သုန်ခွါထီန်နည်ဒီးကဲထီန်တံာ်လုာ်ပုကလုာ်လီ။

**လံာ်စီယီဘး ၃၃:၂၅ - အဖဲအညုန်ကဂုနုာ်ဖိသုန်အဖဲအညုန်တကုာ်။ ကလီကုာ်ဆူ အဖိန် သုန်ခွါထီန် အမုာ်နုာ်တဖန်နည်လီ။**

\* တံာ်အိန်တံာ်ဆိးအဂီနည်ကီတံာ်အလီတအိန်ဘုန်။ ပုကလုာ်ဒဲးကအိန်ဝဲဒီးအဟံန်ဂုာ်ဂုာ်လီ။

**ဝံဗရါယာ ၆၅:၂၁**

**“ဒီးကသုန်ဟံန်၊ ဒီးကအိန်ဝဲဆိးဝဲလုာ်အပူ၊ ဒီးကသုန်စပံးအလီ၊ ဒီးကအိန်အတုာ်သုန်လီ။”**

\* ဘုန်ဗးဒီးတံာ်ဆူတံာ်ဆါနည်တအိန်လုာ်ဘုန်။ လုာ်တံာ်နည်အဗိ၊ တံာ်ဆါအဟံန်ဒီးကသံန်ခဲဖိစိုာ် ကီးတအိန်လုာ်ဘုန်။

**ဝံဗရါယာ ၃၃:၂၄**

**“ဒီးပုကလုာ်ဝဲဆိးဝဲတဖန်နည်တစံး၊ ယမးတကဲဘုန်နည်ဘုန်။ ပုကလုာ်ဝဲဆိးဝဲလုာ်အပူနည် အတံာ် ဒဲးဘးပျာ်လဲလီ။”**



\* မဲးမုာ်ခိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်, ကလါဟ့ထီၣ်ဒီးကကဲထီၣ်တၢသ့ၣ်အလီၢ်လၢအသံလၢတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**ဝံယရှါယၤ ၃၅:၇**

**“ဒီးပံာ်ကဒဲးကကဲထီၣ်ထံနီၣ်, ဒီးဟီၣ်ခိၣ်ဃုန့ၣ်ထံထီၣ်ဟံ, ထွံၣ်မံၤအတတပူၤ ကကဲထီၣ် တဟီၣ် ဒီးဆဲးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ.”**

\* တၢ်လၢဆၣ်ဖိကီၢ်ဖိလၢ အဒူအယါသ့ၣ်တဖၣ်, ကဘျီထီၣ်ဒီး, ကအိၣ်ဝဲဆိးဝဲဃုာ်ဒီးပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ် ဒီးဖိဒံဖိသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢတၢ်အဲၣ်တၢ်ကွံအပူၤန့ၣ်ကလိာ်ကွဲဝဲဒၣ်စ့ၢ်ကီးလီၤ.

**ဝံယရှါယၤ ၁၁:၆-၈**

**“ဒီးထွံၣ်မံၤကအိၣ်ကဆိးဒီးသိဖိ, ခုစံၣ်ပိာ်ၣ်ကကိာ်လီၤဒီးမဲာ်တဲးလဲးဖိ, ဒီးဂီၤဖဲးဖိ, ဒီးခုယုာ်ဖိ, ဒီးတၢ်ဘီၣ် ဖိကအိၣ်ဆိးတပူၤဃီ, ဒီးဖိဒံဖိသ့ၣ်ကဆုာ်အီၤလီၤ.”**

ဒီးဂီၤဖဲးဖိတၢ်သ့ၣ်ကအိၣ်အဆၣ်တပူၤဃီ, အဖိတဖၣ်ကကိာ်လီၤတပူၤဃီ, ဒီးခုယုာ်ကအိၣ်လီၢ်ခိၣ် ဒဲးခိၣ်ဒဲးဂီၤဖဲးဖါအသိးန့ၣ်လီၤ. ဒီးဖိသ့ၣ်အိၣ်န့ၣ်ကလိာ်ကွဲလၢဂုာ်သီအပူၤအဖိခိၣ်, ဒီးဖိသ့ၣ်ဖျါန့ၣ်ကပာ်အစုၤလၢဂုာ်မိာ်အိးအတၢ်အိၣ်ပူၤအဖိခိၣ်လီၤ.

\* တၢ်လၢတၢ်သံတခါအံၤ, ကဘၣ်တၢ်သမၤကွံၣ်အိၣ်ဒဲးသိးတၢ်ဆူးတၢ်ဆါဒီးတၢ်နးတၢ်ဖျိၣ်အသိးလီၤ.

လံာ်လီၣ်ဖျါ ၂၁:၄

**“ဒီးယွၤကထွါကွံၣ်အမဲာ်ထံခဲလၢာ်လၢအမဲာ်,ဒီးတၢ်သံတအိၣ်လၢဘၣ်, ဒီးတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုး တအိၣ်လၢဘၣ်, ဒီးတၢ်ဟီၣ်တၢ်ယၤတအိၣ်လၢဘၣ်, ဒီးတၢ်ဘျးသ့ၣ်ဘျးသးတအိၣ်လၢဘၣ်. အဂ့ၢ်ဒိအံၤ, တၢ်အိၣ်လၢ အခိၣ်ထံးတဖၣ်ပူၤကွံၣ်လံ.”**

\* ဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘျးညါတၢ်မုာ်တၢ်ခုၣ်ကအိၣ်ထီၣ်ဒီးကသးဝံၣ်ထီၣ်တၢ်လၢတၢ်သးခုအပူၤလီၤ.

**လံာ်ဝံယရှါယၤ ၁၄:၇**

**“ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိအိၣ်ဘျး, ဒီးအိၣ်ဃိကလၢာ်ခဲလၢာ်လီၤ. သးဝံၣ်သံကျဲထီၣ်တၢ်လီၤ.”**

ဘီမုာ်တဘျးအံၤအဂီၢ်န့ၣ် ပဘၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ထုကဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**နဘီနမုာ်န့ၣ်မံၤအဟဲတက့ၢ်. ဒ်လၢမူခိၣ်အသိးန့ၣ်  
မံၤတၢ်မၤအသးလၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢစ့ၢ်ကီးဖဲဒၣ်နသးတက့ၢ်. အမ့ၣ်**